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 Verimli baskı hacmi ve hız 
 Esnek ve açık sistem
 Yüksek çözünürlük ve doğruluk
 Üstün optik sistem
 Kullanıcı dostu arayüz yazılımı

 Yüksek hassasiyet ve doğruluk
 Yüksek yüzey sertliği ve stabil kenar
 Yüksek sıcaklık direnci
 Düşük büzülme oranı
 Düşük viskozite ve kolay kullanım

Hepsini istiyorum!
Hız veya Kalite

DentCare 
BQP-D15 | DLP 3D Printer

BenQ DM-5
Baskı Reçinesi

Dijital dişhekimliği için yüksek hız, yüksek doğruluk, 
yüksek stabilite ve yüksek dayanıklılığa sahip 
yeni nesil 3D yazıcı.

AB DENTAL VE TIBBİ CİHAZLAR SAN. TİC. LTD. ŞTİ.
İçerenköy Mah. Mahirbey Sok. Kutay Han No:1 D:9  Ataşehir- İSTANBUL
Tel: +90 216 519 53 00  |  Faks: +90  216 519 53 01  |  e-posta: bilgi@abdental.com.tr  |  http://abdental.com.tr

facebook.com/ABDENTALTR instagram.com/ABDENTALTR 0545. 516 53 00

yeni

http://abdental.com.tr
http://abdental.com.tr
http://abdental.com.tr
https://www.facebook.com/ABDENTALTR
https://www.instagram.com/abdentaltr/?hl=tr
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Hibrit gövde dizaynı

Narrow 
iç bağlantı

Boyun bölgesinde
pasif yiv dizaynı 
sayesinde, boyun 
bölgesindeki 
sert kemikte stres 
oluşturmaz

Apikale doğru
artan yiv derinliği ile 
apeksten tutunma sağlar
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Üstün Alman Teknolojisine Sahip
Geniş Ürün Yelpazesi İle Güvenilir Marka!
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Geniş FOV Alanı

KOLAY TAŞINILABİLİR 

ÜST DÜZEY RAHATLIK

Standard cihazlardan 
yaklaşık %15 daha hafif!

Göz dostu ekran yapısı ve 
kullanımı kolay düğme yöntemi 
ile daha kullanışlı!

Tabanca tipi tasarımıyla taşıma ve kullanım
kolaylığı sağlar



erhaba,

Gündemimizde malesef yine sağlıkta 
şiddet var. Aslında en azından son dört 
beş yıldır hiç gündemimizden düşmü-
yor. 

Türkiye’de bu sorunun öteden beri belli 
düzeylerde var olduğu söylenebilir ama son 
yıllardaki çığırından çıkma durumunun altında 
yatan yeni olgular olduğunu söyleyebiliriz. Bu 
yeni olgular arasında kamuda uygulanan perfor-
mans sistemini, kışkırtılmış talebi ve hekimlerin 
19. yüzyıl vahşi kapitalizmine rahmet okutan 
çalışma koşullarını sayabiliriz.

Hekimin bir tedaviye ayırması gereken zaman 
uluslararası bilimsel normlarla aşağı yukarı bel-
lidir. Örneğin bir dolgu için ortalama 35 dakika 
gibi bir zaman tespit edilmiştir. Vakanın basitliği-
ne ya da zorluğuna göre bu süre değişse de or-
talama kabul budur. Siz tutup da MHRS üzerinde 
dişhekimine 15 dakikada bir randevu yazarsanız 
aslında meslektaşımıza “15 dakikada ne kadar 
yapabiliyorsan o kadar yap” demiş oluyorsunuz. 
Buna rağmen kamuda çalışan meslektaşlarımız 
ellerinden gelenin en iyisini yapmaya gayret edi-
yor. Bu şartlarda daha fazla malpraktis vakasının 
çıkmaması ancak bununla açıklanabilir.

Diğer taraftan şiddete yol açan nesnel koşul-
lar, altyapı ne olursa olsun devletin sağlık çalışa-
nını koruma yükümlülüğünü yerine getireme-
mesinin bahanesi olamaz. Sağlık çalışanı, ‘öfkeli’ 
bir hasta yakınının sonuçlarından korkmadan 
kolayca şiddet uygulayabileceği korumasız bir 
varlık olamaz. Öfkeli bir anında devletin başka 
bir görevlisine (polise, askere, hakime, savcıya 
vb) aynı rahatlıkla saldıramayan insanların he-
kimlere, sağlık çalışanlarına saldırırken de iki kez 
düşünmelerini sağlayacak önlemler bir an önce 
alınmalıdır. 

TDB 26. Uluslararası Dişhekimliği Kongresi için 
yaklaşık bir aylık bir zaman kaldı. 8-11 Eylül 2022 

tarihlerinde İstanbul Dişhekimleri Odası’nın or-
ganizasyonuyla gerçekleşecek Kongre, 1992’de 
İzmir’de başlayan TDB kongreleri geleneğinin 
yeni halkası olacak. İki yıllık pandemi arasını da 
saydığımızda üç yıl aradan sonra yeniden bir 
araya gelecek olmanın heyecanını taşıyoruz. 
Kongre hazırlıkları dokuz ay kadar önce başla-
mıştı. Bir önceki organizasyon komitesindeki 
arkadaşlarımız büyük kısmını tamamlamıştı 
organizasyonun. Yeni seçilen ekip de bu orga-
nizasyonun devamlılığını sağladı ve meslektaş-
larımızın iyi bir Kongre yaşaması için ellerinden 
geleni yapıyorlar. Pandeminin tümüyle bitme-
diğini de gözden kaçırmadan, gerekli önlemleri 
alarak çok iyi bir Kongre gerçekleştireceğimizi 
düşünüyorum.

Dünya Dişhekimleri Birliği FDI ve onun Avrupa 
Bölge Örgütü ERO’nun yöneticileri de Kongre’de 
bizimle birlikte olacaklar. İstanbul’da 2025’te bir 
FDI Kongresi düzenleme talebimize ilişkin olarak 
da yerinde gözlem yapacaklar.

Kongreden önce üç gün boyunca Meslek 
Sorunları Sempozyumu kapsamında Dişhekim-
liğinin Geleceği Çalıştayı’nı hayata geçireceğiz. 
Beş ana başlık altında mesleğin tüm bileşenle-
rinin temsilcilerinin katılımıyla dişhekimliğinin 
bugününü ve geleceğini ele alacağız. 

Dünya tarihinde büyük kriz dönemleri ka-
çınılmaz olarak siyasi çatışmaları beraberinde 
getirmiştir. Pandeminin yol açtığı ekonomik 
krizle birlikte paylaşım sahaları üzerinde endişe 
veren yeni gerilimler oluşuyor. Rusya-Ukrayna 
krizi henüz çözülemeden bu sefer Çin ve ABD 
gibi iki devi karşı karşıya getiren Tayvan krizi baş 
gösterdi. 

Büyük güçler arasında çıkacak bir çatışma 
diğer bütün tartışmaları gereksiz kılar. Umalım ki 
insanlık, kazananı olmayacak bir savaşı engelle-
yecek basireti gösterebilsin. 

Dişhekimliğinin geleceğini 
masaya yatıracağız
A. Tarık İşmen TDB Genel Başkanı

Türk Dişhekimleri Birliği Dergisi 11
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Çıplak gözl çalışma 

Leica Teknoloji Çözümleri Dağıtım Ltd. Şti. 

sales.tr@leica-microsystems.com  

T +90 533 666 09 87 | +90 216 656 69 00 

4K Entegre Kameralı Dental Mikroskop 

DİŞ HEKİMLERİNDEN İLHAM ALIP  

ONLAR İÇİN ÜRETTİK 
Leica M320 D 

Leica M320 D Dental Mikroskop ile 

Uygulamaya özel aydınlatma: Optik taşıyıcıya entegre LED'ler ile doğrudan aydınlatma konsepti 

Çalışma rahatlığı: Ergonomik dizayn ile dik duruşun korunmasına yardımcı 

Kolay odaklama: Multifokal objektif ile arttırılmış iş akışı 

Kapsamlı dokümantasyon: Entegre 4K kamera ile kolay video ve görüntü kaydı 

 

 

 

 

 

 

 

Kolay ödeme 

seçenekleri için 

tıklayın 

https://www.leica-microsystems.com/contact/contact-us-online/
https://www.leica-microsystems.com/dental-turkey?nlc=20220128-SFDC-014248
mailto:sales.tr@leica-microsystems.com
https://www.leica-microsystems.com/dental-turkey?nlc=20220128-SFDC-014248
https://www.leica-microsystems.com/dental-turkey?nlc=20220128-SFDC-014248
https://www.leica-microsystems.com/dental-turkey?nlc=20220128-SFDC-014248
https://www.leica-microsystems.com/dental-turkey?nlc=20220128-SFDC-014248


Şiddet rutinleşti, Meclis tatilde
Hemen her gün gerçekleşen saldırılarla 
gündemimizden düşüremediğimiz sağlıkta 
şiddet vakalarının TBMM’de görüşülmesi 
için yeterli milletvekili sayısına ulaşılama-
dı. 

Ana muhalefet partisi CHP’nin sağlık 
çalışanlarına yönelik şiddetin görüşülmesi 
için 120 milletvekiliyle verdiği dilekçenin 
ardından, Meclis Başkanı Mustafa Şentop 
içtüzük gereği TBMM Genel Kurulu’na 
toplanma çağrısı yaptı. Ancak iktidar bloku 
olağanüstü toplanma çağrısına karşı çıktı. 
Oturumun açılması için gerekli 200 mil-
letvekili hazır bulunmadığı için de TBMM 
toplanamadı. 

Türkiye’nin her tarafında onbinlerce 
sağlık emekçisini sokağa döken son şiddet 
vakalarından sonra bile konuyu ele almak 
için Meclis’in toplanmaması tüm sağlık ça-
lışanlarını hayal kırıklığına uğrattı. 

Sorunun yasal düzenlemelerden değil 
uygulamadan ya da başka etkenlerden 
kaynaklandığını düşünüyor olabilirsiniz 
ama sağlık çalışanlarına en azından bu ko-
nunun hükümet tarafından ciddiye alındı-
ğını  gösterecek bir yaklaşım sergilemeniz 
gerekiyordu, bunu bile esirgediniz. Sağlık 
emekçileri bunu unutmayacak.

Ücret tarifemizi güncellemek 
zorunda kaldık
Benzerini uzun zamandır yaşamadığımız 
bir ekonomik kriz ve yoksullaşma sarmalı-
nın içinde ülke olarak yuvarlanıyoruz. 

Ağustos ayı başı itibariyle TÜİK’in açık-
ladığı yıllık enflasyon yüzde 79,60’a yük-
seldi, ki buna ülkede artık ‘resmi enflasyon’ 
deniyor. Türkiye’de çarşıya pazara çıkmak 
dahil herhangi bir ekonomik faaliyette bu-
lunan herkes bu rakamın gerçeklerden çok 
uzak olduğunu biliyor. Enflasyon Araştır-

ma Grubu (ENAG) yıllık enflasyonun yüz-
de 176 olduğunu açıkladı örneğin. 

Dişhekimliği hizmetlerinde kul-
landığımız malzemelerin dövize 
bağlı olması ve enflasyona bağlı di-
ğer hizmet kalemlerinde yükselen 
maliyetler nedeniyle ilk kez TDB 
Muayene ve Tedavi Ücret Tarifesi’ni 
yıl içinde güncellemek zorunda kal-
dık. Merkez Yönetim Kurulu’muzun 
20-21 Temmuz 2022 tarihli toplantısında 
kabul edilen yeni tarife Sağlık Bakanlığı’na 
gönderildi.

Eylül’de İstanbul’da buluşalım
TDB 26. Uluslararası Dişhekimliği Kong-
resi için hazırlıklar neredeyse tamamlan-
dı. Pandemi nedeniyle verdiğimiz üç yıllık 
aranın ardından 8-11 Eylül’de tekrar bulu-
şacağız. TDB kongreleri Türkiye’de dişhe-
kimliği alanının en önemli etkinliği. Ca-
mianın bu büyük buluşmasında bir arada 
olmak için meslektaşlarımızı bekliyoruz.

Pandemi bitmedi, dikkat!
Maske zorunluluğunun kalkmasının ar-
dından gördüğümüz psikolojik rahatlama 
Covid-19 salgınının yeni bir yükseliş döne-
mine girmesini beraberinde getirdi. 18-24 
Temmuz haftasının günlük ortalama vaka 
sayısı 52 bini geçti, günlük vefat or-
talaması da 22 civarında. 

Evet, bir yandan hayat devam 
etmek zorunda ama Sağlık Bakan-
lığı’nın tehlike tümüyle geçmiş gibi 
davranması, uyarılarından bile vaz-
geçmesi doğru değil. Yeni zirveler 
yaşamamak adına hepimiz kendi 
risk durumumuza göre temel ko-
runma tedbirlerimizi alıp bir süredir unu-
tulmuş görünen aşılamaya yeniden hız ver-
meliyiz.

8-11 Eylül’de TDB 26. 
Uluslararası Dişhekimliği 

Kongresi’nde buluşalım.

Enflasyon karşısında hızla 
erimesi nedeniyle Ücret Tarifesi 

1 Ağustos itibariyle güncellendi. 

Konya Şehir Hastanesi’nde 
görevli Dr. Ekrem Karakaya’nın 

katli üzerine sağlık çalışanları 
7-8 Temmuz’da iş bıraktı. 

Tümay İmre / TDB Genel Sekreteri

Sağlık emekçileri 
bunu unutmayacak

TDB Gündeminden
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Dr. Ekrem Karakaya’nın uğ-
radığı silahlı saldırı sonucu 
yaşamını yitirmesi üzerine  

sağlık emek ve meslek örgütleri sağ-
lıkta şiddete karşı 7-8 Temmuz 2022 
tarihlerinde ‘G(ö)rev’ eylemine karar 
verdiler.

Sağlık emek ve meslek örgütlerinin 
temsilcileri, sağlık çalışanları ve sivil 
toplum örgütlerinin temsilcilerinin 
katıldığı ‘G(ö)rev’ eylemi, 7 Tem-

muz’da oldukça yüksek bir katılımla 
gerçekleşti.

Ankara’da Hacettepe Üniversitesi 
Tıp Fakültesi önünde, diğer illerde 
ise il sağlık müdürlükleri önünde 
‘Üzgünüz, Öfkeliyiz! Sorumlu-
lardan Hesap Soracağız’ başlıklı 
ortak basın açıklaması okundu.

Dişhekimleri odaları ve mes-
lektaşlarımız da yurdun dört bir 
yanında diğer sağlık emek ve meslek 

örgütleriyle dayanışma içinde G(ö)
rev’deydi!

Eylemlerde okunan ortak basın 
açıklamasında şu ifadeler kullanıldı:

6 Temmuz 2022 tarihinde Konya 
Şehir Hastanesi’nde, görev yaptı-
ğı esnada hasta yakını tarafından 
uğradığı silahlı saldırı sonucunda 
katledilen Dr. Ekrem Karakaya’yı 
kaybetmenin derin üzüntüsü ve aynı 
zamanda öfkesi içindeyiz. 

Üzgünüz, öfkeliyiz!
Sorumlulardan hesap soracağız!

DR. EKREM KARAKAYA’NIN KATLİ SAĞLIK EMEKÇİLERİNİ AYAĞA KALDIRDI:

Tüm Türkiye’de ayaktaydık

Dr. Ekrem Karakaya’nın 6 Temmuz günü Konya Şehir Hastanesi’nde görev sırasında hasta yakını tarafından uğra-
dığı silahlı saldırı sonucunda katledilmesi tüm Türkiye’de sağlık emekçilerini ayağa kaldırdı. 7-8 Temmuz günlerin-
de ‘G(ö)rev’ eylemi yapan sağlık çalışanları sorumluluğunu yerine getiremeyen yetkilileri istifaya davet ettiler. TDB, 
dişhekimleri odaları ve kamuda çalışan meslektaşlarımız da eylemlerde yerlerini aldılar.

Zonguldak

Mersin

Kocaeli

Van

İzmir

Muğla

Malatya

Manisa

Mardin

Osmaniye

İstanbul

Hatay



Türk Dişhekimleri Birliği Dergisi 15

‘Sağlıkta şiddet münferit bir olgu 
değildir’
Biz Sağlık Emek ve Meslek Örgütleri 
olarak bu şiddet sarmalının geniş-
lemesi karşısında siyasi iktidarı 
defalarca uyardık. Sağlıkta şiddetin 
münferit bir olgu olmadığını, bunun 
toplumsal ve politik bir sorun oldu-
ğunu, gerekçeleriyle birlikte tekrar 
tekrar ifade ettik. Sağlık kurumla-
rında meydana gelen silahlı saldı-
rıların artışı nedeniyle bu konuda 
önlemler alınmasını ve 6136 sayılı 
yasada değişiklik yapılmasına ilişkin 
yasa teklifleri önerdik. Ancak tüm 
uyarılarımız görmezden gelindi, bi-
linçli bir yaklaşımla şiddetin kaynağı 
toplumsal bağlamından koparılarak 
sorun bireylere indirgendi.

Sorumluların bu yaklaşımı bugün 
yeniden bir cinayetle sonuçlandı. 
Her anlamıyla tıkanan sağlık siste-
minin tüm sorumluluğu 

hekimlerin ve sağlık emekçilerinin 
omuzlarına yıkılmakta, bu durum 
bizleri hedef haline getirmekte, 
sağlık alanında yürütülen politikalar 
bizlere, şiddet, ölüm, çaresizlik ve 
umutsuzluk olarak geri dönmektedir.

Şiddet öngörülebilir ve önlenebilir
Bugün yeniden ve daha güçlü bir 
şekilde söylüyoruz, sağlık emekçi-
lerine en ufak bir zarar gelmesine 
tahammülümüz yoktur. Şiddet daha 
önce de defalarca belirttiğimiz gibi, 
öngörülebilir ve önlenebilir toplum-
sal bir sorundur ve sorun çözmeye 
niyetli bütünlüklü politikalarla 
aşılabilecektir.

Güvenli çalışma alanı sağlamak 
siyasal iktidarın sorumluluğundadır. 
Sağlık Bakanı başta olmak üzere 
sorumluluğunu yerine getirmeyen 
yetkililer derhal istifa etmelidir. 
Bizler bu konuda, yaşam hakkımız 
ve güvenli çalışma koşulları için, 
gücümüzü; her yerde, her koşulda, 
hep birlikte göstermeye hazır oldu-
ğumuzu bir kere daha belirtiyoruz. 
Bu çerçevede bugün ve yarın ülke 
genelinde iş bırakıyoruz!
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Sağlık Bakanlığı önünde sağlık 
emek ve meslek örgütleri adına 
söz alan TDB Genel Sekreteri-

Tümay İmre, ‘Bildiğiniz gibi Sayın 
Bakandan daha önce de randevu 
talebinde bulunduk ama bugüne 
kadar olumlu bir sonuç alamadık 
o yüzden talebimizi bugün elden 
teslim etmek istedik. Son yıllar-
da özellikle de son aylarda iyice 
tırmanan her tür sağlık çalışanının 
korkuyla görev yapmak zorunda 
kaldığı şiddet ortamının çözülmesi 
için kendi önerilerimizi, Bakanlı-
ğımızla birlikte ortak yapabilecek-
lerimizi ve geleceğe dönük olarak 
artık şiddetin ve bu riskin ortadan 
kaldırılması için her türlü işbirliğine 
hazır olduğumuzu özellikle tüm ör-
gütler olarak bildiriyoruz ve Sayın 
Bakan’dan en kısa sürede bir yanıt 
bekliyoruz’ dedi.

Daha sonra konuyla ilgili TDB 
Genel Başkanı Tarık İşmen, Genel 
Sekreteri Tümay İmre, Merkez Yö-
netim Kurulu üyesi Burak Saran, 
TTB Genel Sekreteri Prof.Dr. Ve-
dat Bulut, SHUDER Genel Başkanı 
Ramazan Yüksel ve SES Mer-
kez Yönetim Kurulu üyesi Sıddık 
Akın’ın katılımıyla TDB merkezinde 
ortak bir basın açıklaması düzenlen-
di.

‘Şiddet normalleşmeye başladı’
TDB Genel Başkanı İşmen burada 
yaptığı konuşmada “Sağlık meslek 
örgütlerinin bileşenleri olarak bu 
randevunun bir an önce gerçek-
leşmesini talep ediyoruz çünkü 
sağlıkta şiddet genel olarak ülkenin 
damarlarına işlemekte ve sağlıkta 
şiddet ile birlikte şiddet algısı sanki 
normalleşmeye dönmek üzeredir. 
Bunun bir an önce son bulmasını 
istiyoruz ve bununla ilgili Sayın 
Sağlık Bakanının ve Sayın Adalet 
Bakanının Sayın Cumhurbaşka-

nının talimatını dikkate alarak ve 
hızla hayata geçirerek, bunun çö-
zümünü meslek örgütleri ile birlikte 
yapması gerektiğini düşünüyoruz” 
dedi.

Sağlık emek ve meslek örgütleri-
nin taleplerini içeren dilekçe, Türk 
Tabipleri Birliği (TTB) Genel Sekre-
teri Prof.Dr.Vedat Bulut tarafından 
okundu. 

‘Sağlıkta şiddeti önlemek için 
işbirliğine çağırıyoruz’
‘Sağlık Bakanlığını sağlıkta şiddeti 
önlemek için işbirliğine çağırıyoruz’ 
çağrısıyla başlayan metinde sağlık 

çalışanlarının yıllar içinde değer-
sizleştirilmesi, çalışma koşullarının 
ağırlaşması ve toplumdaki şiddet 
davranışının yaygınlaşmasıyla şidde-
tin arttığı ve çalışma ortamlarımızın 
gittikçe güvensiz hale geldiği belir-
tilerek psikolojik ve fiziksel şiddetin 
önlenmesi için yeterli ve caydırıcı 
hukuki düzenlemelerin yapılmadığı 
ifade edildi.

Dilekçe, şiddetin önlenmesine yö-
nelik idari düzenlemeler hakkındaki 
değerlendirmelerimizi iletmek üzere 
sağlık emek ve meslek örgütleri ola-
rak Sağlık Bakanı Fahrettin Koca’dan 
randevu talebiyle son buldu.

‘Sorunları konuşmak istiyorsanız,

buradayız’
Sağlık emek ve meslek örgütlerinin temsilcileri şiddetin önlenmesine yönelik idari düzenlemeler hakkındaki değer-
lendirmelerini iletmek ve işbirliği çağrısında bulunmak üzere Sağlık Bakanı Fahrettin Koca ile görüşme taleplerini 
içeren dilekçeyi, 21 Temmuz 2022 tarihinde Sağlık Bakanlığı’na sundu.

21 Temmuz’da Sağlık Bakanlığı’na görüşme talebimizi içeren dilekçe sunulurken sağlık emek ve 
meslek örgütleri adına TDB Genel Sekreteri Tümay İmre bir açıklama yaptı.

Sağlık emek ve meslek örgütleri aynı gün TDB merkezinde ortak bir basın açıklaması düzenledi.
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Komisyon çalışmalarından

Kongre ve Fuar Komisyonu 5 temmuz’da çevrimiçi olarak toplandı. 
Komisyon Özgür Başar Varoğlu (Sorumlu MYK Üyesi), Ersin Atinel, Özgür 
Başaran, Hasan Boğa, Mehmet Esen, Bülent Öztürk, Tamer Şenel, Özgür 
Tutucu, Erman Ürer ve Gökhan Yıldırım’dan oluşuyor.

Ağız Diş Sağlığı Muayene ve Tedavi Ücretlerini Belirleme Komisyonu 5 ve 
18 Temmuz’da çevrimiçi olarak toplandı. Komisyon Tolga Beray (Sorumlu 
MYK üyesi), Salih Yazıcı, Volkan Güngör, Emin Demir, Süleyman Sami 
Doğangün, Hüseyin Eminoğlu, Mehmet Yücel Özbaş, Mustafa Cihat 
Sopacı ve Mehmet Ali Yalçın’dan oluşuyor.

‘Pandemide Son Durum’
webinar toplantısı

Dişhekimliği Mesleği Tanıtım 
Rehberi TDB Akademi tarafından düzenlenen “Covid-19 Pandemisinde 

Yaşanan Son Durum, Aşılar ve Klinikte İnfeksiyon Kontrolü” 
webinar toplantısı 3 Ağustos akşamı gerçekleştirildi.

TDB Genel Başkanı Tarık İşmen açılış konuşmasında  Prof.Dr. 
Esin Davutoğlu Şenol’a yapılan saldırıyı kınadıklarını ve yanında 
olacaklarını belirtti.

Moderatörlüğünü Prof.Dr. Özen Doğan Onur’un yaptığı 
toplantıda Prof.Dr. Esin Davutoğlu Şenol ve Prof. Dr. Nursen 
Topcuoğlu ‘COVID-19 Pandemisinde Yaşanan Son Durum, Aşılar 
ve Klinikte İnfeksiyon Kontrolü’nü ele aldılar. Toplantının son 
kısmında  izleyicilerin soruları da yanıtlandı.

Gençlerin doğru mesleği seçebilmesi için meslekler 
hakkında bilgi sahibi olması, kendisinin o 

mesleğe ilişkin yeterlilik ve eksikliklerini belirlemesi 
gerektiğinden hareketle Türk Dişhekimleri Birliği her 
yıl Dişhekimliği Mesleği Tanıtım Rehberi yayımlıyor.

Bu yıl da yeni verilerle güncellenen Rehber, 
üniversite sınav sonuçlarına göre dişhekimliğini  
tercih etmeyi düşünen gençlere dişhekimliği 
fakülteleriyle ve mesleğimizle ilgili konularda temel 
bilgileri sunuyor.

Sağlık Turizmi ve Ağız Diş Sağlığı Hizmetlerine Yansımaları Komisyonu 
20 Temmuz’da TDB Genel Merkezinde toplandı. Komisyon Hasan Yaman 
(Sorumlu MYK üyesi), Süleyman Dilek, Nurcan Ergin, İrfan Karababa, 
Nilüfer Karaselçuk, Cenap Koşu, Umut Özer, Derya Öznam, Rukselan 
Selek ve Gassan Yücel’den oluşuyor.

Genç Dişhekimleri Komisyonu 5 Temmuz’da çevrimiçi olarak toplandı.  
Komisyon Tolga Kutal (Sorumlu MYK üyesi), Arthur Bozacıoğlu, Elif 
Gizem Işık, Sait Albayrak, Hüseyin Akarsu, Salih Balkaya, Ekin Su Bulut, 
Seda Elmas, Berfin Kılıç, Yunus Emre Kocacık, Melek Koltuk, Gülşah 
Küpeli, Oğuzhan Maden, Mehmet Sarıboğa ve Başak Keskin Yalçın’dan 
oluşuyor.

Mevzuat Komisyonu 1 Temmuz’da çevrimiçi olarak toplandı.  Komisyon 
Güler Gültekin (Sorumlu MYK üyesi), Aret Karabulut, Süleyman Dilek, 
İ. Sami Balçık, Oğuz Yaşar Durukan, Serhat Işılak, Ercan Sükut, Tamer 
Şenel, Hüseyin Tunç ve Hamza Turan’dan oluşuyor.
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İZDO Tiyatro Topluluğu 
sahnedeydi
İzmir Dişhekimleri Odası Tiyatro 
Topluluğu ‘Kadınlık Bizde Kalsın’ 
adlı tiyatro oyununu sahneledi. 
Narlıdere Belediyesi Atatürk Kültür 
Merkezi’nde oynanan oyun büyük 
alkış topladı. 

Yılmaz Erdoğan’ın yazdığı Ka-
dınlık Bizde Kalsın, tarihte kadının 
Adem ile Havva’dan günümüze geli-
şini mizahi bir dille anlatıyor. Ser-
taç Karaoğlu Tosun’un yönettiği 
oyunda meslektaşlarımızdan oluşan 
17 kişilik bir ekip görev aldı. İki 
perdelik oyunun sonunda sahnede 
oyuncularla birlikte izleyenleri se-
lamlayan yönetmen Sertaç Karaoğlu 
Tosun İzDO Tiyatro Topluluğu’nun 
yedinci oyunu olan Kadınlık Bizde 
Kalsın’ı ilk defa beğeniye sunmanın 
heyecanını yaşadıklarını söyledi.

Oyun sonrasında İzDO Başkanı 
Yaman Yamangil yönetmen Ser-
taç Karaoğlu Tosun’a çiçek sunarak 
ekibi kutladı. Genel Sekreter Serdar 
Devrim Erkmen de oyunculara 
çiçek vererek tiyatro topluluğunun 
başarısını festivallerden davet alarak 
kanıtladığını söyledi. 

Kamudaki meslektaşlarımıza 
teşekkür
İzmir Dişhekimleri Odası, pande-
mi döneminde kendilerine büyük 
iş düşen kamu kurumunda görevli 
dişhekimleri için bir kokteyl düzen-
ledi. Bayraklı’da bulunan Tepekule 
Kongre ve Sergi Merkezi’nde gerçek-
leştirilen kokteyle kamu kurumla-

rında çalışan çok sayıda dişhekimi 
katıldı. Zeytin Sanat Orkestrası’nın 
canlı müzik performansıyla renk-
lenen gecede İzDO Genel Sekreteri 
Serdar Devrim Erkmen, Oda Başkanı 
Yaman Yamangil ve TDB Genel 
Sekreteri Kadir Tümay İmre birer 
konuşma yaparak pandemi döne-
mindeki çabaları için kamuda çalışan 
meslektaşlarımıza teşekkür ettiler ve 
Oda çalışmalarında da görmeyi anzu 
ettiklerini belirttiler.

Başkan Soyer’e Ziyaret
İzDO Yönetim Kurulu İzmir Bü-
yükşehir Belediye Başkanı Tunç 

Soyer’i makamında ziyaret ederek 
hem meslektaşları hem de kente yö-
nelik gerçekleştirecekleri çalışmalar 
hakkında görüş alışverişinde bulun-
dular ve Soyer’i İzmir Dişhekimleri 
Odası’nın Kasım ayında yapılacak 
Kongresine davet ettiler.

Başkan Tunç Soyer de, toplumun 
ve en önemlisi de 12 yaş altı çocuk-
ların diş sağlığını koruma ve tarama 
hizmetleri konusunda belediye, 
dişhekimleri odası ve üniversiteler 
işbirliğiyle bir proje geliştirebilecek-
lerini, bu projeyi zaman içinde İzmir 
geneline yaymayı hedeflediklerini 
dile getirdi.

İzmir’de sanat faaliyetleri

İzDO pandemi döneminde toplum sağlığı için özveriyle çalışan kamu kurumunda görevli dişhekimleri için bir kokteyl düzenledi (solda). Oda Yönetim 
Kurulu İzmir Büyükşehir Belediye Başkanı Tunç Soyer’i ziyaret ederek birlikte yapılabilecek çalışmalar hakkında görüş alışverişinde bulundu.

İzmir Dişhekimleri Odası Tiyatro Toplulu-
ğu’nun büyük beğeni toplayan ‘Kadınlık 
Bizde Kalsın’ oyununun ardından İzDO 
Başkanı Yaman Yamangil, Yönetmen 
Sertaç Karaoğlu Tosun’a çiçek sunarak 
ekibi kutladı.
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Yoksulluk ve Sağlık
İstanbul Tabip Odası, Türk Toraks 
Derneği, Türkiye Psikiyatri Derneği, 
Yoksulluk ve Dayanışma Ağı Gönül-
lüleri’nin düzenlediği, ‘Yoksulluk 
ve Sağlık’ eğitim toplantısı İstanbul 
Dişhekimleri Odası’nın da katılımıyla 
25 Haziran günü İstanbul Tabip Oda-
sı’nda yapıldı.

Toplantıda yoksulluğun sağlığa 
etkileri, akciğer hastalıkları, kadın ve 
çocuk sağlığı konularında bilgilen-
dirmeler yapıldıktan sonra, saha gö-
nüllülerinin deneyimleri ve sorunları 
tartışıldı.

Toplantıya İDO adına katılan Ali 
Ercüment Sucu konuşmasında, 
“Ağız diş sağlığı hizmetlerinden yok-
sulların yeterli yararlanamadığı da bir 
gerçektir. Yoksulluk ve sağlık konuş-
malarımızda iyi bir ağız sağlığının en 
temel insan hakkı olduğunu bir kez 
daha vurgulayarak İstanbul Dişhe-
kimleri Odası’nın yapılacak çalışmada 
İstanbul Tabip Odası ile yanyana ola-
cağını saygılarımla bildiririm” dedi.

İş güvenliği yasası değişmeli
TTB, TMMOB, TDB, DİSK ve KESK 
6331 Sayılı İş Sağlığı Güvenliği Yasa-
sı’nın kamusal bir anlayışla yeniden 
ele alınması ve değiştirilmesi gerekti-
ğini basın açıklamasıyla dile getirdi.

Açıklamada; Emek ve meslek 
örgütlerinin, alandan birçok bilim 
insanının uyarı ve önerilerini dikkate 
almadan çıkarılan 6331 Sayılı İş Sağlı-
ğı Güvenliği Yasasının kabulünün üze-

rinden tam 10 yıl geçtiği ve bu sürede 
iş kazalarının da iş kazaları sonucu 
ölümlerin de azalmadığı vurgulandı.

6331 Sayılı Yasa ile işçi sağlığı ve 
güvenliği alanının, Ortak Sağlık Gü-
venlik Birimleri (OSGB) adıyla pıtrak 
gibi kurulmuş irili ufaklı şirketlere 
bırakıldığı, işçi sağlığı ve güvenliği 
alanından kamunun tamamen çekildi-
ği, denetleme görevini bile yürüteme-
diği, caydırıcı cezalar uygulanmadığı 
belirtildi.

Tutuklu hakları hatırlatıldı
26 Haziran günü, Gezi davası kapsa-
mında tutuklu bulunan Mimar Mü-
cella Yapıcı’nın diş tedavisi için sevk 
edildiği Okmeydanı Ağız Diş Sağlığı 
Merkezi’nde tedavisi esnasında kelep-
çesinin çıkarılmadığını açıklamasının 
ardından İDO Yönetim Kurulu ilgili 

kurumlardan randevu istedi. 
6 Temmuz’da gerçekleşen randevu-

da Oda Başkanı Berna Aytaç, Genel 
Sekreter Fatma İnci Balpetek ve 
Yönetim Kurulu üyesi Dr. Nazlı 
Zeynep Aktaş Okmeydanı Ağız Diş 
Sağlığı Merkezi Başhekimi Zeynep 
Bulut ile bir araya geldi.

Olumlu bir havada geçen ziyaret-
te hasta hakları yönetmeliği ve tıp 
etiği kuralları açısından kelepçeli 
hasta muayenesinin kabul edilemez 
olduğu, hastanın tedavisi sırasında 
içeride kolluk gücü bulundurulma-
sının hekimin inisiyatifinde olduğu 
üzerine vurgu yapıldı. Ziyarette ayrıca 
kamuda çalışan meslektaşların sorun-
ları aktarılırken çalışma koşullarının 
iyileştirilmesi konularında fikir alış-
verişinde bulunuldu ve ortak çalışma 
konusunda hemfikir olundu.

İstanbul’da ‘Yoksulluk ve Sağlık’ 
ele alındı

30 Haziran’da yapılan basın açıklamasında 6331 Sayılı İş Sağlığı Güvenliği Yasası’nın kamusal bir 
anlayışla yeniden ele alınması ve değiştirilmesi gerektiği dile getirildi.

‘Yoksulluk ve Sağlık’ eğitim toplantısı İstanbul Dişhekimleri Odası’nın da katılımıyla 25 Haziran günü İstanbul Tabip Odası’nda yapıldı (solda). İDO Yönetim 
Kurulu üyeleri Okmeydanı Ağız Diş Sağlığı Merkezi’ne yaptıkları ziyarette kurumda çalışan meslektaşlarımızla da bir araya geldiler.
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Ç ukurova Üniversitesi Hu-
kuk Fakültesi Uluslararası 
Hukuk Anabilim Dalı Başkanı 

Doç.Dr. Aslı Bilgin tarafından 
yürütülmekte olan “Turkey IN or 
OUT=EU?” başlıklı Avrupa Komisyo-
nu’nun Erasmus+ programı kap-
samında desteklenen Jean Monnet 
Modül projesinin ikinci çalıştayı 
22 Haziran’da Adana Dişhekimleri 
Odası konferans salonunda gerçek-
leştirildi. 

Doç.Dr. Aslı Bilgin, Adana ve 
civar illerden gelen dişhekimleri ve 
dişhekimliği fakültesi öğrencileri-
nin yoğun ilgi gösterdiği “Türkiye 
ve Avrupa Birliğinde Dişhekimliği 
Öğrenimi” başlıklı çalıştayda Avrupa 
Birliği’ne üye ülkelerdeki sistemlerle 
Türkiye’deki mevcut sistem karşı-
laştırılarak, her iki sistemin olumlu 
ve olumsuz yönlerinin ele alındığını 
belirtti. 

Çukurova Ü.D.F. Dekan Yardımcısı 
Dekan Yardımcısı Doç.Dr. Şehnaz 
Yılmaz Fakültesinin tarihi ve faali-
yetleri hakkında bilgi verdi. 1993-
2021 tarihleri arasında 33’ü yabancı 
uyruklu olmak üzere 1114 dişhekimi 
mezun ettiklerini kaydeden Yılmaz, 
şu anda da 42’si yabancı 597 öğren-
ciye eğitim verdiklerini söyledi.

Güler: Eğitimin kalitesi tartışılmalı
Çalıştayın Adana Dişhekimleri 
Odası’nda yapılmasını çok anlamlı 
bulduğunu ifade eden Adana Dişhe-
kimleri Odası Başkanı Fatih Güler, 
dişhekimliği fakültesi sayısındaki 
kontrolsüz artışa dikkat çekti ve 
“önümüzdeki 5 yıl içerisinde en az 34 
bin yeni mezun dişhekimi aramıza 
katılacak. Avrupa Birliği ile ülkemizi 
ne kadar kıyaslarsak kıyaslayalım bu 
kadar fakülte ve bu kadar öğretim 
üyesi ile eğitim kalitesinin yüksel-
tilmesi tartışmaya çok açıktır” diye 
konuştu.

Hacettepe Ü.D.F. Öğretim Üyesi ve 
TDB Dış İlişkiler Komisyonu üyesi 
Prof.Dr. Nermin Tarhan’ın ‘Diş-
hekimliği Eğitimi ve Öğrenimi, Yeni 
Bakış Açıları, Yaklaşımlar, Trendler’ 
konu başlıklı yaptığı slayt sunumun 

ardından çalıştaya zoom üzerinden 
katılan İtalya Degli Studi Di Bres-
cia Ü.D.F. Dekanı Prof.Dr. Corrado 
Paganelli de sunum yaparak katılım-
cılara Türkiye ve Avrupa Birliği’nde 
dişhekimliği öğrenimi hakkında 
bilgiler verdi.

Bilimsel toplantı
Adana Dişhekimleri Odası 24 Hazi-
ran günü Gazi Ü.D.F. Periodontoloji 
A. D. Öğretim Üyesi Prof.Dr. Bü-
lent Kurtiş’in katılımıyla “Perio-
dontal ve Periimplant Hastalıkların 
Patogenezinde Biyofilmin Önemi 
ve Biyofilm Mücadelesinde Değişen 
Algoritmalar” konulu bir bilimsel 
etkinlik düzenledi. 

Oda’nın Asım Savaş toplantı salo-
nunda düzenlenen seminerin açılış 

konuşmasını yapan Adana Dişhe-
kimleri Odası Saymanı Mustafa 
Kalat, “Dişhekimleri olarak halkı-
mızın ağız ve diş sağlığını koruma 
konusunda çok çabamız var ama 
ülke gerçeğini gözler önüne serme-
den geçemeyeceğiz. Bugün 65 yaş 
üstü total dişsizlik oranı çok yüksek-
tir. Dişsizlik insanın yaşam kalitesini 
düşürdüğü gibi genel sağlığıda tehdit 
etmektedir. Gelişmiş ülkelerde oldu-
ğu gibi bizim ülkemizde de koruyucu 
hekimlik öncelenmelidir” dedi.

Dr. Ekrem Karakaya’nın görevi 
başında öldürülmesinin ardından 
sağlıkta şiddete karşı iş bırakma 
eylemine Adana Dişhekimleri Odası 
da destek verdi. Oda Başkanı Fatih 
Güler de şiddeti kınayan bir konuş-
ma yaptı.

Dişhekimliği eğitimi çalıştayı
Adana’da

Oda’nın 24 Haziran’da düzenlediği “Periodontal ve Periimplant Hastalıkların Patogenezinde 
Biyofilmin Önemi ve Biyofilm Mücadelesinde Değişen Algoritmalar” konulu bilimsel etkinliğin 
konuşmacısı Prof.Dr. Bülent Kurtiş’ti.

22 Haziran’da yapılan ‘Türkiye ve Avrupa 
Birliğinde Dişhekimliği Öğrenimi’ başlıklı 
çalıştayda Adana D.O. Başkanı Fatih Güler, 
Doç.Dr. Şehnaz Yılmaz, TDB Dış İlişkiler 
Komisyonu üyesi Prof.Dr. Nermin Tarhan ve 
Doç.Dr. Aslı Bilgin birer konuşma yaptı.



Kulzer Turkey Diş Sağlığı Ürünleri Ltd. Şti.
Barbaros Mahallesi Al Zambak Sokak No:2 Varyap Meridian Grand Tower A Blok D:128 34746 Ataşehir/ İstanbul TÜRKİYE
Telefon: + 90 (216) 688 21 11  •  e-mail: info-turkey@kulzer-dental  •  www.kulzer-turkey.com
Distribütörlerimiz: İstanbul : Çapa Dental + 90 (212) 621 51 68
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Etkili kullanım: Kremsi ve stabil yapısı sayesinde restorasyonlarınızda uygulama 
kolaylığı sunar.

Uzun ömürlü restorasyon: Patentli TCD matriksi, seconder çürükler ve kırık oluşum 
riskini azaltmak için gerekli olan yüksek direnç ve düşük büzülmeyi kombine eder.

Charisma Topaz One
Tüm restorasyonlarınız için tek çözüm!

YENİ

kulzer-turkey.com/charisma-diamond-topaz-one

http://kulzer-turkey.com/charisma-diamond-topaz-one


Büyükerşen’e ziyaret
Eskişehir Dişhekimleri Odası Yöne-
tim Kurulu, Eskişehir Büyükşehir 
Belediye Başkanı Prof.Dr. Yılmaz 
Büyükerşen’i ziyaret etti. Kurulu 
samimi ve içten karşılayan Büyüker-
şen, her türlü talep ve isteklerinde 
yardımcı olmaya çalışacaklarını dile 
getirdi. 

ESOGÜ mezuniyet töreni
Eskişehir Osmangazi Ü.D.F. 2022 
yılı mezuniyet törenine Eskişehir 
Dişhekimleri Odası Başkanı Cenk 
Ataç da katıldı. Eskişehir Dişhekim-
leri Odası Disiplin Kurulu üyesi olan 
ESOGÜ Dişhekimliği Fakültesi De-
kanı Prof.Dr. Batu Can Yaman, 
yeni mezunlara iyi bir hekim olmak 
için mesleki ve insani etik kurallara 
uyma gerekliliğini hatırlattı. Tepe-
başı Belediye Başkanı meslektaşımız 
Ahmet Ataç da mesleklerindeki 
gelişmeleri sürekli takip etmelerini 
öğütleyerek başarılar diledi. 

Bilimsel etkinlik
Oda’nın bilimsel etkinlik takvimi 
Temmuz ayı semineriyle devam 
etti. İlk olarak Dr. Çağlar Genç 
‘Dişhekimliğinde Güven, İtibar, 
İletişim’ başlıklı bir sunum yaptı. 
İkinci bölümde de Doç.Dr. Ömür 
Dereci ‘Muayenehane Pratiğinde 
Cerrahi Uygulamalara Farklı Bir 
Bakış’ başlığı altında güncel cerrahi 
işlemler, ağız içi ve kemik lezyonları, 
antibiyotik kullanımı gibi konulara 
ışık tuttu.

Dişhekimlerine ziyaretler
Eskişehir Dişhekimleri Odası tek tek 
meslektaşlarımızı gezmeye devam 
ediyor. Daha güçlü bağlar kurmak 
amacıyla yapılan bu ziyaretlerle Kü-
tahya ve Bilecik de dahil olmak üzere 
450den fazla dişhekimine ulaşılması 
planlanıyor. Özellikle mesleğe yeni 
başlayan meslektaşlarımız bu ziya-
retlerden çok memnun olduklarını, 
meslek örgütünün arkalarında oldu-
ğunu görmekten mutlu olduklarını 
ifade ettiler.

oda etkinlikleri
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Büyükerşen’den destek sözü

Eskişehir Dişhekimleri Odası Yönetim Kurulu Büyükşehir Belediye Başkanı Prof.Dr. Yılmaz Büyükerşen’i ziyaret etti (solda). Oda’nın Temmuz ayı semi-
nerine konuşmacı olarak Dr. Çağlar Genç ve Doç.Dr. Ömür Dereci katıldı.

Yeni mezunlara diplomalarını veren Oda Başkanı Cenk Ataç genç meslektaşlarımıza aramıza 
hoşgeldiniz dedi (solda). Eskişehir Dişhekimleri Odası tek tek meslektaşlarımızı gezmeye devam 
ediyor.

Ankara’da 
mezuniyet törenleri
Ankara Dişhekimleri Odası Başkanı Serkan Er ve 

Yönetim Kurulu üyeleri Başkent Üniversitesi ve Yıldırım 
Beyazıt Üniversitesi dişhekimliği fakültelerinin 2021 - 2022 
mezuniyet törenine katıldılar.
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Aydın Dişhekimleri Odası 4 
Haziran’da Oda binasında 

‘Beyazlatma - Klinik pratiğimizde 
unutulmaması gereken noktalar 
nelerdir?’ konulu bir bilimsel 
etkinlik gerçekleştirdi.

Prof.Dr. Hale Cimilli ve 
Prof.Dr. Cafer Türkmen’in 
sunumlarıyla gerçekleşen kurs 
teorik ve uygulamalı olarak iki 
bölüm halinde yapıldı.

Oda’nın 11 Haziran’da Anemon 
Otel’de düzenlediği ve Doç.Dr. 
Ufuk Taşdemir’in sunduğu ‘Te-
mel İmplantoloji Kursu’ da yine 
teorik ve uygulamalı olarak iki 
bölüm halinde ve 45 dişhekiminin 
katılımıyla yapıldı.

Aydın’da uygulamalı kurslar

Oda’nın 11 Haziran’da düzenlediği 
‘Temel İmplantoloji Kursu’ndan. 

4 Haziran’da yapılan ‘Beyazlatma - 
Klinik pratiğimizde unutulmaması 
gereken noktalar nelerdir?’ konulu 
kurs katılımcıları.

u

u

Samsun’da yaz etkinliği

Samsun Dishekimleri Odasının 
2 Temmuz’da Samsun Yelken 

Kulüp’te üyeleriyle bir araya geldi. 
Yaz dönemi için yüksek bir katılı-
mın olduğu etkinliğin ilk bölümün-
de Dişhekimi Kübel Özkut ‘Klinik 
yönetiminde profesyonelleşme; 13 
altın metot’ başlıklı bir sunum yaptı. 

Daha sonra Prof.Dr. Bora 
Özden ‘Dental İmplant Kompli-
kasyonları, Nasıl Öngörürüz Nasıl 
Yönetiriz?’ başlığı altında klinik 
bilgisi ve deneyimleriyle dolu bir 
sunum yaptı. 

Hatay D.O. sahada
Hatay Dişhekimleri Odası bütün dünyayı kasıp kavuran 

pandemi sonrası akademik meslek odaları arasındaki 
dayanışmayı arttırmak amacıyla Hatay Akademik Meslek 
Odaları Koordinasyon Kurulu tarafından düzenlenen 
futbol turnuvasına katıldı. 



YENİ

Uygulamalarınız için 
kompakt ve kullanımı 
kolay intraoral tarayıcı

VivaScan® 

ivoclar.com

Dijital ölçü almanın 
kolay yolu

https://www.ivoclar.com/tr_tr/media-releases/an-easy-way-to-make-first-digital-impressions


VivaScan® ile tanışın! 

Ivoclar stand no: A09 

Yeni VivaScan ağız içi tarayıcıyı ilk kez 
Türk Dişhekimleri Birliği Kongresi‘nde deneyin!

Ivoclar Vivadent Ağız ve Diş Sağlığı 
Malzemeleri Pazarlama LTD. ŞTİ.
Teşvikiye Mah. Şakayık sk. Nişantaşı Plaza 
No:40/32 Şişli İstanbul
Tel. +90 (212) 343 0802 

linkedin.com/company/ivoclar

facebook/ivoclar.tr

8-11 Eylül, 2022

İstanbul Kongre Merkezi

https://www.ivoclar.com/tr_tr/media-releases/an-easy-way-to-make-first-digital-impressions
https://www.linkedin.com/company/ivoclar/?viewAsMember=true
https://www.facebook.com/Ivoclar.tr/


8-11 Eylül 2022 tarihlerinde İstanbul Kongre Merkezi'nde yapılacak TDB 26. Uluslararası Dişhekimliği Kongresi'ne 
artık sayılı gün kaldı. Sosyal programın da netleşmesinin ardından Sosyal Komite Başkanları Nermin Erdal ve Dr. 
Ebru Okan'dan programın detaylarıyla ilgili bilgi aldık. Zengin bir sosyal içerikle donatılan programın ağır topu 
Türkiye'nin en önemli müzik topluluklarından Mor ve Ötesi olacak.
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Öncelikle kolay gelsin diyoruz. Kongre 
hazırlıkları nasıl gidiyor?
Çok iyi. 2019 senesinde son olarak gerçekleştirilen 
TDB 25. Uluslararası Dişhekimliği Kongresi'n-
den sonra dünyayı sarsan Covid nedeniyle bütün 
dünya gibi biz de ara vermek durumunda kaldık. 
Uzun bir aradan sonra gerçekleşecek bu kongre 
için hepimiz gerçekten heyecanlıyız. 

Kongremize daha önceki İstanbul kongrelerin-
de olduğu gibi İskanbul Kongre Merkezi (ICC) ev 
sahipliği yapacak. Kongremiz 
için bilimsel anlamda olduk-
ça doyurucu ve yoğun bir 
program hazırlandı. Bizler de 
Sosyal Komite olarak meslek-
taşlarımızı bu yoğun program 
içerisinde rahatlatmak ve 
Kongreye hoş bir seda katmak 
istiyoruz. 

Açılıştan başlayarak 
programınızdan biraz 
bahseder misiniz?
8 Eylül günü yapılacak açılış 

töreninde güzel bir görsel şov sunacağız. Bu yıl 
davetli olarak katılan 24 yabancı birlik başkanı da 
açılış töreninde bizlerle birlikte olacaklar. Onları en 
iyi şekilde ağırlamak ve ülkemiz hakkında olumlu 
düşüncelerle dönmeleri için elimizden gelen gayreti 
göstereceğiz.

Covid salgını bütün dünyayı olduğu gibi bizleri de 
çok derinden etkileyen bir pandemi oldu. Bu dönem-
de maddi kayıplarımız bir yana, çok değerli canla-
rımızı kaybettik. Hepsinin ruhu şad olsun. Açılış 
töreninin hemen bitiminde Türkiye’nin yetiştirdiği 
önemli bilim insanlarından Prof.Dr. Selim Badur 
‘Covid’19’da Ne Oldu?’ konulu çok önemli bir bilgi-
lendirme konferansı verecek. Vaka sayılarının tekrar 
artmaya başladığı bugünlerde hepimizi ilgilendiren 
faydalı bir sunum olacak.

kongre 2022

➔

Kongre Sosyal Komite Başkanları Nermin Erdal ve Dr. Ebru Okan:

'Kliniğe yüzümüzde 
gülümsemeyle dönmek için...'

Kongrenin açılış günü 
Prof.Dr. Selim Badur 
Covid-19'la ilgili bir 
konuşma yapacak. 

Nermin Erdal (Başkan)
Dr. Ebru Okan
Dr. Gülay Katipoğlu
Dr. Gözde Sarak

Dr. Gizem Karagöz
Dr. Serdar Ahçı
Gül Oskaylar
Gül Erenel

SOSYAL KOMİTE
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Ülkemizde toplum yararına çalışan birçok 
değerli vakıf ve dernek var. Biz de bir sosyal 
sorumluluk projesi olarak bunlardan bazılarıyla 
iletişime geçtik ve B2 katında KAHEV, KAÇUV 
ve TOHUM derneklerine kendi çalışmalarını 
anlatabilecekleri birer stant yeri ayarladık. Bu 
sayede meslektaşlarımız önemli işler yapan bu 
kuruluşlarla doğrudan temasa geçebilecek.

Sosyal konferans kapsamında bir toplantı 
var mı?
Cumhuriyetimizin kuruluşunda en önemli ba-
samak biliyorsunuz Kurtuluş Savaşı'dır. Bu yıl 
da Büyük Taarruz’un 100. yılı. Bu tarihi döneme 
tanıklık etmemizi sağlamak amacıyla tarihçi İlkin 
Başar Özal 9 Eylül günü öğle saatlerinde “Yok-
sulların Zaferi” başlıklı bir konferans verecek.

Ülkemizde kitap okuma alışkanlığının çok yük-
sek seviyelerde olmadığını maalesef hepimiz bi-
liyoruz. Kongre esnasında değerli yazarlarımızın 
okuyucu kitlesiyle bir araya gelmesi ve kitaplarını 
imzalaması için imza günleri düzenleyeceğiz.

Yeme-içme düzeninde bir 
değişiklik var mı?
Bu sene Kongremizde önemli 
bir farklılık kayıt seçenekleriyle 
ön plana çıkıyor. Önceki sene-
lerden farklı olarak 'EKO paket' 
dediğimiz bir sistemi uygulama-
ya başladık. 

Kongre sırasında İCC’nin 
fiziksel koşulları nedeniyle 
öğle yemeğini sandviç ve salata 
olarak verebiliyoruz. Fakat bu 

bazı meslektaşlarımız tarafından tercih edilme-
yebiliyor. Karbonhidratlı ürün tüketmek isteme-
yen, vegan olan veya öğle yemeğinde sadece fuar 
alanında değerlendirmek isteyen meslektaşları-

mız için öğle yemeğinin dahil 
olmadığı bir kayıt sistemi uygu-
lamaya karar verdik. Bu kayıt 
alternatifinde kongre çantası 
ve sertifika kayıt ücretine dahil 
tutulup sadece yemek seçeneği 
çıkarıldı. 

Gala gecesinde bu yıl kim 
konser verecek?
Bu kongredeki sürprizimiz, tüm 
katılımcılarımızın davetli oldu-
ğu konser organizasyonumuz. 
9 Eylül Cuma akşamı ‘Mor ve 
Ötesi’ konseriyle uzun süredir 
özlediğimiz coşkuyu ve keyfi 
yakalayacağımızı ümit ediyoruz. 

Bu konserden önce sevgili meslektaşımız 
Serdar Sıralar’ın bizi bize anlatan bir stand-up 
gösterisi olacak. Eminiz ki bu gösteride hepimiz 
kendi mesleğimizi uygulama esnasında karşılaştı-
ğımız traji-komik durumlarla yüzleşeceğiz.

Sosyal programlar kongrelerin renkli yüzü-
dür. Bilgilerini geliştirmek için kongrelere gelen 
meslektaşlarımıza bir nebze de olsa hoş zaman 
geçirtmek ve ertesi gün muayenehanelerine geri 
döndüklerinde gönüllerinde hoş bir seda bırak-
tığımızı bilmek bizim için bütün yorgunlukların 
karşılığıdır. Bu programın oluşturulması esnasın-
da Sosyal Komite'de özveriyle çalışan arkadaşları-
mıza da bu vesileyle teşekkür etmek istiyoruz.

Geçtiğimiz 28 Mayıs'ta İstanbul İnönü Stadı'nda tarihi 
bir konser veren Mor ve Ötesi 9 Eylül 2022 akşamı 
bizimle olacak.

Tarihçi İlkin Başar Özal 
100. yılında Büyük 
Taarruz'u anlatacak.

Meslektaşımız Serdar 
Sıralar stand-up 
gösterisinde klinikte 
yaşadığımız trajikomik 
durumlara mizahla 
yaklaşıyor.



Kayıt Komitesi olarak yaptığınız 
çalışmalardan biraz bahseder 
misiniz?
Kayıtlarımız web sitemiz üzerinden 
online yapılıyor. Ayrıca bu sene 
oluşturduğumuz yeni ve esnek 
kayıt tipleriyle meslektaşlarımıza 
ve öğrencilerimize kayıt seçenekleri 
sunduk. Günlük kayıtla meslektaş-
larımıza ilgi duydukları konuları 
içeren günlerde kayıt yaptırabilme 
olanağı sunarken, 'eko paket' ile 
ekonomik bir seçenek sunarak, 
daha geniş bir katılımcı kitlesine 
ulaşmayı amaçladık.

Bu yıl katılımcılara yaka kart-
larıyla birlikte birer barkod ta-
nımlanacak. Bu barkod ile salon 
giriş çıkışlarında, kayıt tiplerine 
göre öğle yemeklerini, çay-kahve 
ikramların ve kongre çantalarını da 
alabilecekler. Hatırlatmak isterim ki 
Ekopaket, günlük kayıt ve öğrenci 
kayıtlarının ekonomik olması için 
öğle yemeği ve çay kahve ikramı 
verilemiyor.

İşinizi kolaylaştırmak anlamında 
meslektaşlarımızdan nasıl bir 
katkı bekliyorsunuz?

Kayıtlarda en çok ödemelerle 
ilgili sorunlar yaşıyoruz. Meslek-
taşlarımızın bir bölümü geleneksel 
yöntemlerle ödeme yapmayı tercih 
ediyor. Bu meslektaşlarımız için 
İstanbul Dişhekimleri Odası’nda-
ki ekibimiz yardımcı olacak ama 
tüm meslektaşlarımızdan online 
kaydı tercih etmelerinin işlerimizi 
kolaylaştıracağını ve hızlı bir şeklide 
kongreye başlamalarına yardımcı 
olacağını bilmelerini isterim. 

Kongre öncesinde kayıtları ya-
pılmış olan katılımcılarımız gön-
dereceğimiz giriş barkodlarıyla çok 
daha hızlı bir şekilde yaka kartlarını 
alabilecekler. 

Tekrar dikkat çekmek istiyorum: 
Kayıt seçeneklerin artması nede-
niyle kayıtlarını oluştururken kayıt 
tipi özelliğini okumalarını tavsiye 
ederim.

Dönem itibariyle baktığınızda 
kayıt sayısı tatmin edici düzeye 
ulaştı mı?

Kayıt sayısı tahminlerimizin üzerin-
de seyrediyor. Özellikle yeni mezun 
olan meslektaşlarımızın kayıt oranı 
tüm kayıtlarımızın % 40'ı düze-
yinde ve hızla tırmanıyor. Kongre-
mizin dişhekimlerini, yeni mezun 
meslektaşlarımızı ve dişhekimliği 

öğrencilerimizi de içine alan büyük 
bir bilimsel şenlik olacağını düşü-
nüyorum.

Yurt dışından 28, yurt İçinden 92 
toplam 120 konuşmacıyla 6 salonda 
90 saat sürecek bilimsel bir marato-
na hazırlanıyoruz. Ayrıca 4900 m2 
alanda Expodental 2022 meslektaş-
larımızla buluşacak. 

Meslektaşlarımıza mesajınız?

2019 yılı sonunda girdiğimiz pan-
demi kaosunun azaldığını umduğu-
muz günleri yaşıyoruz. Dişhekim-
liği tüm bileşenleriyle yaşayan bir 
meslek. Birebir etkileşimle büyüyor 
ve gelişiyor. Pandemi döneminde 
online iletişimle mesleğimizdeki 
gelişmeleri izledik. Fakat yüzyüze 
eğitimin etkinliğinin daha güç-
lü olduğu bir gerçek. Bu nedenle 
TDB’nin düzenlediği ve İstanbul 
Dişhekimleri Odası’nın ev sahipliği 
yaptığı bu kongrede beraber olmayı 
sabırsızlıkla bekliyoruz.
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Kayıt Komitesi Başkanı Erman Uskent:

'den başlıklar

10 Years of 
clinical experience 
with Enamic

Dr. Alessandro 
Devigus 
İsviçre

Kayıt seçeneklerini 
çeşitlendirdik

Salim Erman Üskent (Başkan)
Handan Korkut
Seray Zeynep Öztürk
Sultan Ceylan
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Türk Dişhekimleri Birliği Dergisi 33

Teknik Komite Başkanı Volkan Güngör:

'den başlıklar

Minimum 
Intervention 
Oral Care 

Prof.Dr. Avijit 
Banerjee 
İngiltere

'den başlıklar

Cranio Mandibular 
Function Related 
to Other Medical 
Disciplines

Prof.Dr. 
Georg Meyer  
Almanya

'Hazırız, 
bekliyoruz'

Volkan Güngör (Başkan)
Doç.Dr. Mehmet Burak Güneşer
Doç.Dr. Özgün Yusuf Özyılmaz
Dr. Ayça Sarıalioğlu Güngör
Yakup Doğan Kaygı
Burcu Aşık
Kerem Kiraz

TEKNİK KOMİTETeknik Komite olarak bugüne 
kadar yaptığınız çalışmaları 
özetler misiniz?
Oda seçimleri sonrası göreve gelin-
ce büyük bir heyecanla çalışmalara 
başladık. Organizasyon Komite-
si'nin oluşturulmasının ardından 
toplantılarımız sıklıkla devam etti. 
Kongre merkezi yöneticileri ve 
organizasyon firmasıyla yapılması 
gereken işleri süratle planladık. Alt 
komiteler oluşturuldu ve çalışmala-
ra başladık. 

Teknik Komite olarak tüm komi-
telerle yakından çalışarak onların 
talepleri doğrultusunda teknik 
ihtiyaçları belirledik. İDO olarak 
İCC ile birçok kez görüşerek yerin-
de incelemeler yaptık. İCC teknik 
altyapısından daha iyi faydalanabil-
mek için çalışmalarda bulunduk. 

Bütün bu hazırlıklar sırasında 
sektörün önde gelen firmaların-
dan profesyonel destek de aldık. 
Tek amacımız meslektaşlarımıza 

bilimsel anlamda doyurucu olduğu 
kadar sosyal anlamda eğlenip bir arada 
olabilecekleri bir kongre hazırlamak. 
Çalışmaya devam ediyoruz. Kongrenin 
sorunsuz bir şekilde gerçekleşmesi için 
teknik komite olarak elimizden geleni 
yapıyoruz. 

Teknik Komite olarak organizasyonda 
nelerden sorumlusunuz? 
Görevlerimiz arasında her türlü ekip-
manın düzgün bir şekilde çalışmasının 
sağlanması, konuşmacıların sunumla-
rını sorunsuz bir şekilde gerçekleştir-
meleri, salonlara giriş-çıkış düzenini 
oluşturmak, sosyal etkinliklerdeki 
teknik altyapı, ses ve görüntü sistemle-
ri, online sunumların başka salonlara 
aktarımı gibi pek çok teknik ihtiyacın 
giderilmesini sayabiliriz. 

ICC Kongre Merkezinin sunduğu avan-
tajlar neler? 
İstanbul Kongre Merkezi (ICC), dünya 
standartlarında teknolojik altyapısı 
ve deneyimli kadrosuyla gerçekten 
uluslararası nitelikte bir yapı. 120 bin 
m2’lik alana sahip olan İstanbul Kongre 
Merkezi'nin İstanbul'un tarihi ve turis-
tik yerlerine yakınlığı sayesinde gelen 
misafirlerimiz İstanbul'un güzelliklerin-
den de kolayca yararlanabilecekler.

Kongre merkezindeki ve etrafında-
ki otoparklar sayesinde araçla gelen 
konuklarımız park sorunu da  yaşama-
yacaklar. 

Meslektaşlarımıza mesajınız? 
Her ne kadar Kongre 3-4 gün sürecek 
olsa da işin aslı arka planda komi-
telerde görevli çok sayıda meslekta-
şımızın aylarca süren emekleri var. 
Tüm çabamız meslektaşlarımıza 
dişhekimliğine yakışır güzel bir 
Kongre sunabilmek için. Son gelen 
kayıt rakamları da gösteriyor ki rekor 
katılımcı sayısına ulaşmak üzereyiz. 
Göstermiş oldukları ilgi için teşek-
kür ederiz. Eylül ayında görüşmek 
üzere...



Geçtiğimiz 19 Temmuz’da Ölçme, Seçme 
ve Yerleştirme Merkezi’nin (ÖSYM) 
yayımladığı 2022 Yükseköğretim Ku-

rumları Sınavı (YKS) Yükseköğretim Programları 
ve Kontenjanları Kılavuzu’yla Yükseköğretim 
Kurulu’nun 2022 için dişhekimliğinde belirlediği 
kontenjanlar da açıklanmış oldu.

Rakamların bariz bir şekilde gösterdiği gerçek 
aslında son beş-altı yıldır sahada etkilerini gör-
mekte olduğumuz insangücü krizinin derinleşmek-
te olduğu ve siyasi iradenin uçuruma giden aracın 
gaz pedalından ayağını çekmediğidir.

Siyasiler nezdinde bir etkisi olmasa da açıklanan 
kontenjan sayılarını, öğretim üyesi istatistiklerini 
ve nüfus artışına oranla dişhekimi artışını incele-
yip çarpıcı yönleri ortaya koymaya çalışacağız.

İki yeni fakülte daha
Bir iyi, birden fazla da kötü haberimiz var. İyi 

diyebileceğimiz haber, açılmasına karar verilmiş 16 
dişhekimliği fakültesinden yalnızca ikisinin bu yıl 
öğrenci almaya başlaması. Niğde Ömer Halisdemir 
ve İzmir Tınaztepe üniversitelerinin dişhekimliği 
fakülteleri bu yıl eğitime başlıyorlar. 

Kötü haberlerin başında elbette geçtiğimiz yıla 
göre kontenjanların 467 artarak 8807’ye yüksel-
mesi. ÖSYM kılavuzunda yer alan KKTC ve Orta 
Asya ülkelerindeki  fakültelerin bu sayıya dahil ol-
madığını belirtelim. Bu kontenjan miktarı toplam 
nüfusları 520 milyonu bulan 32 Avrupa ülkesinin 
toplam dişhekimliği fakültesi kontenjanının üçte 
ikisine karşılık geliyor.

Bu yıl ilk kez öğrenci alan iki fakülteyle birlikte 
toplam eğitim veren dişhekimliği fakültesi sayımız 
90’a ulaştı. Bunların 26’sı vakıf üniversitelerine ait. 
Bu yıl dikkat çeken noktalardan biri 467 yeni kon-
tenjanın 355’inin vakıf üniversitelerine eklenmiş 
olması. Fakülte sayısının %28’ini oluştururken 

insan gücü planlaması
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Dişhekimliği fakültelerinin kontenjanları 8807’ye yükseldi

Kontenjanları bu yıl vakıf 
üniversiteleri kabarttı
Bu yıl öğrenci almaya başlayan 2 yeni dişhekimliği fakültesiyle birlikte eğitim veren fakülte sayısı 90’a, kontenjan 
sayısı da 8807’ye yükseldi. Geçtiğimiz yıla göre 467 artış gösteren kontenjanlarda bu yıl dikkat çeken nokta devlet 
üniversitelerinde kayda değer bir artış yaşanmazken vakıf üniversitelerinde kontrolsüz artışın devam etmesi. 
Tabloda bazı devlet üniversitelerinde küçük de olsa kontenjan azalmaları yaşanırken geçtiğimiz yıl 40 öğrenciyle 
eğitime başlayan bazı fakültelerin bu yıl 90-100 öğrenci alması dikkat çekiyor.

➔

Özgür Başar Varoğlu
Dişhekimi, TDBD Genel Yayın Yönetmeni
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2005’TEN 2022’YE EĞİTİME BAŞLAYAN DİŞHEKİMLİĞİ FAKÜLTELERİ VE  KONTENJANLARI
2005 2008 2010 2011 2012 2013 2014 2015 2016 2017 2018 2019 2020 2021 2022 FAKÜLTE ADI S.N.

134 154 154 159 170 175 175 144 154 154 195 195 195 195 195 İSTANBUL 1
93 103 113 118 129 134 134 134 134 134 154 144 144 154 164 HACETTEPE 2

103 123 159 164 175 180 180 164 164 164 164 164 175 175 175 ANKARA 3
93 103 123 129 139 144 144 134 134 134 134 135 134 134 144 MARMARA 4

103 123 134 139 149 154 154 144 144 144 154 154 154 154 154 EGE 5
82 93 103 149 170 123 123 123 123 123 123 123 134 144 144 GAZİ 6
52 82 103 108 118 123 123 113 113 113 123 154 154 154 154 ATATÜRK 7
31 67 77 82 93 98 98 98 103 103 103 113 113 123 123 DİCLE 8
52 67 93 98 108 113 113 103 103 103 123 123 123 123 123 SELÇUK 9
41 72 82 88 98 103 105 93 93 93 103 103 103 113 113 ONDOKUZ MAYIS 10
31 41 62 67 77 88 88 88 88 88 93 103 103 103 103 ÇUKUROVA 11
31 47 72 77 88 93 93 93 93 103 123 123 123 123 123 SÜLEYMAN DEMİREL 12
52 52 50 50 50 50 50 56 64 64 64 67 69 69 58 YEDİTEPE (VAKIF) 13
36 57 62 67 77 82 82 82 93 93 103 113 113 113 113 CUMHURİYET 14
26 67 72 77 88 93 93 94 104 104 104 114 113 123 123 ERCİYES 15

 30 30 30 36 36 20 40 50 55 75 85 100 100 105 BAŞKENT (VAKIF) 16
 52 72 77 88 93 93 93 93 93 93 93 93 103 103 KARADENİZ TEKNİK 17
 31 41 47 57 62 82 82 82 82 103 103 103 103 103 KIRIKKALE 18
 26 52 57 67 77 77 77 77 82 82 82 82 82 77 KOCAELİ 19
 31 36 47 52 52 52 72 82 93 103 103 103 103 BÜLENT ECEVİT 20
 41 47 57 62 62 62 72 72 82 93 93 103 103 GAZİANTEP 21
 31 52 62 68 68 68 72 82 82 93 93 103 103 İNÖNÜ 22
  30 60 75 82 60 66 66 70 80 80 90 95 95 BEZM-İ ALEM VAKIF (VAKIF) 23
  50 60 72 84 100 160 180 190 210 190 190 160 180 İSTANBUL MEDİPOL (VAKIF) 24
  31 36 47 52 52 41 41 62 82 93 93 93 93 VAN YÜZÜNCÜ YIL 25
   20 30 35 50 60 70 80 90 90 160 130 140 İSTANBUL AYDIN (VAKIF) 26
   31 41 47 82 83 94 83 83 94 93 93 88 BOLU ABANT İZZET BAYSAL 27
   21 31 36 36 62 62 82 93 93 93 103 103 ORDU 28
    60 60 60 60 60 36 60 70 70 70 63 İSTANBUL YENİ YÜZYIL (VAKIF) 29
    47 52 53 62 72 82 103 113 113 113 113 AKDENİZ 30
    47 52 54 53 63 73 83 94 93 103 93 ESKİŞEHİR OSMANGAZİ 31
    47 52 52 53 104 114 123 135 134 123 134 İZMİR KATİP ÇELEBİ 32
     41 41 41 62 82 83 93 93 103 103 TOKAT GAZİOSMANPAŞA 33
     41 41 41 52 62 82 82 82 82 82 RECEP TAYYİP ERDOĞAN 34
     52 52 52 62 72 82 93 93 82 82 HATAY MUSTAFA KEMAL 35
     62 62 63 73 83 83 93 93 103 103 KONYA NECMETTİN ERBAKAN 36
      60 60 70 110 130 150 150 145 160 İSTANBUL OKAN (VAKIF) 37
      60 60 70 80 130 130 130 150 160 BİRUNİ (VAKIF) 38
      21 62 72 82 93 103 103 103 103 ADNAN MENDERES 39
       62 62 72 82 93 93 93 88 TRAKYA 40
       62 62 72 82 93 93 93 93 FIRAT 41
        62 72 82 82 82 82 82 ADIYAMAN 42
        60 70 80 90 100 70 80 ALTINBAŞ (VAKIF) 43
        82 82 93 103 103 103 103 PAMUKKALE 44
        62 72 82 93 93 103 103 UŞAK 45
        41 52 82 93 93 103 103 YILDIRIM BEYAZIT 46
         40 50 60 60 60 60 BEYKENT (VAKIF) 47
         62 82 93 93 93 88 MERSİN 48
         62 82 93 93 103 103 İST. SAĞL. BİL. (HAMİDİYE) 49

41 41 62 62 82 96 İST. SAĞL. BİL. (GÜLHANE) 50
          82 93 93 103 103 AFYONKARAHİSAR 51
          62 72 72 82 82 ALAADDİN KEYKUBAT 52
          31 41 41 62 62 BİNGÖL 53
          62 72 72 82 82 ÇANAKKALE ONSEKİZMART 54
          62 72 62 72 67 ERZİNCAN BİNALİ YILDIRIM 55
          62 82 82 82 82 HARRAN 56
          60 70 130 150 149 İSTANBUL KENT (VAKIF) 57
          60 62 62 72 72 İSTANBUL MEDENİYET 58
          62 72 72 72 72 İZMİR DEMOKRASİ 59
          62 72 72 72 72 K.MARAŞ SÜTÇÜ İMAM 60
          62 72 72 72 72 KARABÜK 61
          62 82 82 93 93 KÜTAHYA SAĞLIK BİLİMLERİ 62
          62 72 72 72 72 SAKARYA 63
           60 80 80 80 BAHÇEŞEHİR (VAKIF) 64
           50 50 60 80 LOKMAN HEKİM (VAKIF) 65
           41 41 62 62 MUĞLA SITKI KOÇMAN 66

960 1390 1868 2166 2680 2991 3185 3440 4014 4405 5792 6421 7443 8340 8807 TOPLAM

2020 2021 2022 FAKÜLTE ADI S.N.

120 120 150 ANKARA MEDİPOL (VAKIF) 67
50 50 60 ANTALYA BİLİM (VAKIF) 68
62 72 72 BURSA ULUDAĞ 69
62 62 72 ÇANKIRI KARATEKİN 70
60 110 120 İSTANBUL ATLAS (VAKIF) 71
60 110 120 İSTANBUL GALATA (VAKIF) 72
60 70 80 İSTANBUL GELİŞİM (VAKIF) 73
60 110 120 İST. SAĞLIK VE TEKN. (VAKIF) 74
62 62 62 KARS KAFKAS 75
46 60 80 NEVŞEHİR KAPADOKYA (VAKIF) 76
62 62 72 KARAMAN MEHMETBEY 77
60 100 115 KOCAELİ SAĞL. VE TEKN. (VAKIF) 78
55 60 69 NUH NACİ YAZGAN (VAKIF) 79

62 72 BURDUR M.A. ERSOY 80
62 72 DOKUZ EYLÜL 81
62 72 GİRESUN 82
62 62 İSTANBUL (CERRAHPAŞA) 83
62 72 NEVŞEHİR HACI BEKTAŞ-I VELİ 84
41 52 YOZGAT BOZOK 85
40 100 İSTİNYE (VAKIF) 86
40 90 NİŞANTAŞI (VAKIF) 87
40 50 ÜSKÜDAR (VAKIF) 88

31 NİĞDE ÖMER HALİSDEMİR 89
40 İZMİR TINAZTEPE (VAKIF) 90

7443 8340 8807 TOPLAM

Kontenjan sayıları ÖSYM Yükseköğretim Kurumları Sınavı (YKS) Yükseköğretim Programları ve Kontenjanları Kılavuzu’ndan alınmıştır.



Birebir eğitimin son derece önemli olduğu dişhekimliği 
fakültelerinde öğrenci öğretim üyesi oranı giderek 
yükseliyor.

olmasıdır. 
Kısaca hatırlatacak olursak, söz konusu çalışma-

da Bakanlık, Cumhuriyet’in 100. yılında kamuda 
11.662 ve özelde 16.364 olmak üzere 
toplam 28.026 dişhekimi ihtiyacı ola-
cağını tespit ediyordu. Daha şimdiden, 
2021 sonu itibariyle (aktif çalışan) 43 
bin dişhekimine ulaşmış olmamız, bu 
belgeleri üretmek için çalışan akade-
misyen ve teknokratların emeklerine de 
saygısızlık tabii. 

Diğer taraftan, yine Sağlık Bakan-
lığı’nın ülkenin yıllık yeni dişhekimi 
ihtiyacını 1500-2000 aralığında belirle-
diği bir ülkede her yıl fakültelere 9 bine 
yakın öğrenci alınmasını da ek bir argü-
man olarak bunun yanına koyabiliriz.  

Dişhekimi emeği ucuzluyor
Ülkedeki dişhekimi sayısının kontrol-

süzce artması, dolayısıyla işsiz dişhekimi ordusu-
nun büyümesi, hem devletin hem de sayıları hızla 

artan büyük sermaye gruplarına 
ait özel poliklinik ve hastanelerin 
karşısında emeğiyle varolmaya 
çalışan dişhekimlerinin pazarlık 
gücünü son derece zayıflatan bir 
unsur olarak karşımıza çıkıyor.

Bu politika ister bilinçli olarak 
dişhekiminin emeğini değersiz-
leştirerek sermayeye ve devlete 
bu emeği ucuza kullanma fırsatı 
sağlama amacıyla uygulanıyor 
olsun, isterse de tümüyle bu 
süreci kontrol altına alacak bir 
merkezi otorite olmamasın-
dan kaynaklansın aynı sonuçla 
karşılaşacağız. Mezun olan 

yeni kontenjanların %78’inin bu fakülteler tarafın-
dan açılması düşündürücü.

Devlet üniversitelerinin bu yıl daha kontrollü bir 
artışla yetindiği, hatta bazı fakültelerin kontenjan-
larını bir miktar azalttığını görüyoruz. Umarız bu 
gelişme kontenjanları tedricen azaltma eğiliminin 
habercisidir.

Akademik kadroda gelişme var mı?
Karşı sayfada gördüğünüz, fakültelerin ÖSYM’ye 
bildirdikleri akademik kadro sayılarını incelediği-
mizde de geçtiğimiz yıl 717 olan profesör sayısının 
767’ye, 381 olan doçent sayısının 424’e, 1151 olan 
doktor öğretim üyesi sayısının da 1225’e yüksel-
diğini görüyoruz. Toplamda da 2249’dan 2416’ya 
gelen bir artış var. 

İlk başta az da olsa bir gelişme varmış gibi 
görünüyor ama dergimizin Nisan 2022 tarihli 192. 
sayımızda Prof.Dr. Taner Yücel hocamızın net 
bir şekilde gösterdiği gibi öğrenci sayısı artışının 
çok gerisinde kalan bir artış bu. Profesör, doçent 
ve doktor olmak üzere toplam öğretim sayısının 
öğrenci sayısına oranının Almanya’da 1/9 oldu-
ğu bilgisini veren Yücel, Türkiye’de 
1/14 gibi çok düşük düzeyde olduğunu 
hatırlattıktan sonra varolan kontenjan 
politikalarıyla bu düzeyin de tutturula-
mayacağını belirtiyordu.

Bu yıl fakültelerde eğitim görecek 
öğrenci sayısını açıklanan öğretim üyesi 
sayısına böldüğümüzde oranın 1/15.2’ye 
çıktığını görüyoruz ki önümüzdeki yıl-
larda radikal önlemler alınmadıkça bu 
oranın hızla artacağı açıkça görülüyor.

Tek tek incelediğimizde tablo daha da 
vahimleşiyor. Kadrosunda tek bir profe-
sör ve tek bir doçent görünmeyen dört 
tane fakültemiz var. 35 fakültede ise 
profesör ve doçentlerin toplam sayısı 5’i 
geçmiyor.

Bu yazının konusu olmadığı için bunun son 
10 yılda dişhekimliği eğitiminin kalitesini nasıl 
aşındırdığını şimdilik bir kenara 
bırakalım ve konunun insangücü 
planlaması yönünü biraz daha 
irdeleyelim.

İnsan gücü planlaması mı 
dediniz?
Türkiye’de -en azından dişhe-
kimliği alanında- bir insangücü 
planlamasından bahsedileme-
yeceğinin en iyi kanıtı Sağlık 
Bakanlığı’nın 2011 yılında 
yayımladığı 2023 Vizyonu 
belgesine üstelik de aynı hükü-
metin iktidarda olduğu yıllarda 
kesekağıdı muamelesi yapılmış 

insan gücü planlaması
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‘Bu politika ister bilinçli 
olarak uygulanıyor 

olsun, isterse de tümüyle 
bu süreci kontrol altına 

alacak bir merkezi 
otorite olmamasından 

kaynaklansın aynı sonuçla 
karşılaşacağız. Mezun olan 
dişhekimlerinin yetersizliği 

ve dişhekimi emeğinin 
değersizleşmesi.’

➔

Yıl Fakülte
Kontenjanları

Mezun
Sayıları

Toplam
Dişhekimi

Sayısı

Ülke 
Nüfusu*

Dişhekimine
Düşen Nüfus

2017 4.405 2.680 31.684 80.810.525 2.550
2018 5.792 2.991 34.045 81.867.223 2.405
2019 6.421 3.185 37.108 82.886.421 2.234
2020 7.443 3.440 39.438 83.900.373 2.127
2021 8.340 4.014 43.199 84.680.273 1.960
2022 8.807 4.405 47.213 85.911.035 1.820
2023 8.807 5.792 51.618 86.907.367 1.684
2024 8.807 6.421 57.410 87.885.571 1.531
2025 8.807 7.443 63.831 88.844.934 1.392
2026 8.807 8.340 71.274 89.784.584 1.260
2027 8.807 8.807 79.614 90.703.600 1.139
2028 8.807 8.807 88.421 91.601.117 1.036
2029 8.807 8.807 97.228 92.476.323 951
2030 8.807 8.807 106.035 93.328.574 880

Tablo 1. 2030 yılına kadar dişhekimi sayısının artışı ve dişhekimine düşen 
nüfus (2022 kontenjan sayılarının artmayacağı varsayılarak hazırlanmıştır).
* TÜİK’in 21 Şubat 2018 tarihli ana senaryosundaki hesaplama baz alınmıştır.
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EĞİTİM VEREN DİŞHEKİMLİĞİ FAKÜLTELERİNDEKİ ÖĞRETİM 
ÜYELERİNİN AKADEMİK ÜNVANLARINA GÖRE DAĞILIMI

 ÜNİVERSİTE
Öğretim üyesi

Prof. Doç. Dr. Toplam

1 ADIYAMAN 2 6 11 19

2 AFYONKARAHISAR 1 1 21 23

3 AKDENIZ 10 7 14 31

4 ALANYA AL. KEYKUBAT 2 1 12 15

5 ALTINBAŞ 11 4 21 36

6 ANKARA MEDİPOL 2 0 23 25

7 ANKARA 52 11 8 71

8 ANKARA YILDIRIM BEYAZIT 4 12 14 30

9 ANTALYA BİLİM 5 0 14 16

10 ATATÜRK 25 7 19 51

11 AYDIN ADNAN MENDERES 2 11 9 22

12 BAHÇEŞEHİR 3 5 11 19

13 BAŞKENT 15 5 21 41

14 BEYKENT 5 1 15 21

15 BEZM-İ ÂLEM VAKIF 4 7 12 23

16 BİNGÖL 0 0 13 13

17 BİRUNİ 8 3 33 44

18 BOLU ABANT İZZET BAYSAL 0 4 14 18

19 BURDUR M.A. ERSOY 3 0 10 13

20 BURSA ULUDAĞ 3 4 4 11

21 ÇANAKKALE ONSEKİZ MART 2 3 16 21

22 ÇANKIRI KARATEKİN 2 0 11 13

23 ÇUKUROVA 11 4 12 27

24 DİCLE 24 4 14 42

25 DOKUZ EYLÜL 2 4 6 12

26 EGE 49 15 7 71

27 ERCİYES 9 10 17 36

28 ERZİNCAN BİNALİ YILDIRIM 1 0 9 10

29 ESKİŞEHİR OSMANGAZİ 2 11 6 19

30 FIRAT 0 4 21 25

31 GAZİ 79 17 9 105

32 GAZİANTEP 3 5 12 20

33 GİRESUN 2 1 9 12

34 HACETTEPE 39 13 27 79

35 HARRAN 0 2 11 13

36 HATAY MUSTAFA KEMAL 2 7 11 20

37 İNÖNÜ 1 7 15 23

38 İSTANBUL ATLAS 6 0 13 19

39 İSTANBUL AYDIN 13 12 15 40

40 İSTANBUL GALATA 12 3 11 26

41 İSTANBUL GELİŞİM 11 4 19 34

42 İSTANBUL KENT 15 4 22 41

43 İSTANBUL MEDENİYET 3 3 10 16

44 İSTANBUL MEDİPOL 7 9 47 63

45 İSTANBUL OKAN 13 5 38 56

 ÜNİVERSİTE
Öğretim üyesi

Prof. Doç. Dr. Toplam

46 İSTANBUL SAĞLIK VE TEKN. 10 0 12 22

47 İSTANBUL 59 18 18 95

48 İSTANBUL (CERRAHPAŞA) 0 0 5 5

49 İSTANBUL YENİ YÜZYIL 10 0 6 16

50 İSTİNYE 2 1 13 16

51 İZMİR DEMOKRASİ 2 2 7 11

52 İZMİR KATİP ÇELEBİ 13 8 5 26

53 İZMİR TINAZTEPE 3 0 6 9

54 KARS KAFKAS 0 0 3 3

55 K.MARAŞ SÜTÇÜ İMAM 1 1 14 16

56 KAPADOKYA 1 0 10 11

57 KARABÜK 0 2 11 13

58 KARADENİZ TEKNİK 7 5 13 25

59 KARAMAN MEHMETBEY 1 0 13 14

60 KIRIKKALE 9 6 10 25

61 KOCAELİ SAĞLIK VE TEKN. 3 1 14 18

62 KOCAELİ 2 5 7 14

63 KÜTAHYA SAĞLIK BİLİMLERİ 0 3 17 20

64 LOKMAN HEKİM 6 5 11 22

65 MARMARA 27 18 28 73

66 MERSİN 0 2 15 17

67 MUĞLA SITKI KOÇMAN 1 0 8 9

68 NECMETTİN ERBAKAN 3 11 15 29

69 NEVŞEHİR H. BEKTAŞ-I VELİ 0 2 10 12

70 NİĞDE ÖMER HALİSDEMİR 1 0 8 9

71 NİŞANTAŞI 4 0 12 16

72 NUH NACİ YAZGAN 2 1 20 23

73 ONDOKUZ MAYIS 33 11 1 45

74 ORDU 3 14 13 30

75 PAMUKKALE 1 6 14 21

76 RECEP TAYYİP ERDOĞAN 0 6 14 20

77 SAĞL. BİLİMLERİ (HAMİDİYE) 6 2 17 25

78 SAĞL. BİLİMLERİ (GÜLHANE) 10 8 17 35

79 SAKARYA 1 2 13 16

80 SELÇUK 20 3 12 35

81 SİVAS CUMHURİYET 14 5 7 26

82 SÜLEYMAN DEMİREL 11 9 12 32

83 TOKAT GAZİOSMANPAŞA 1 8 12 21

84 TRAKYA 3 2 13 18

85 UŞAK 4 1 15 20

86 ÜSKÜDAR 2 2 14 18

87 VAN YÜZÜNCÜ YIL 0 5 14 19

88 YEDİTEPE 21 9 21 51

89 YOZGAT BOZOK 0 0 7 7

90 ZONGULDAK B. ECEVİT 5 4 11 20

TÜRKİYE TOPLAMI 767 424 1225 2416



yaşamaya başladığımız bir mesleki 
krizden bahsediyoruz. 

Acil tedbir olarak; öğrenci almaya 
başlamamış fakültelerin öğrenci 
almasının önüne geçilmeli, var 
olanlardan yetersiz olanlar kapatılmalı 
ya da birleştirilmeli, kontenjanlar 
tedrici olarak düşürülmelidir. Kadro 
ve eğitim imkanları açısından 
daha iyi durumda olan köklü 
fakültelerde de ülke ihtiyacı göz 
önünde bulundurularak kontenjan 
eksiltmelerine gidilmelidir. 

insan gücü planlaması
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dişhekimlerinin yetersizliği ve 
dişhekimi emeğinin değersizleş-
mesi. 

Son iki yıldır dergimizde 
eğitimle ilgili hazırladığımız 
dosyalarda görüşlerine başvur-
duğumuz genç meslektaşlarımız 
mezun sayısına göre kamuda 
istihdam sayısının çok düşük 
olduğunu, özelde de asgari ücret 
veya bunun birazcık üzerinde 
rakamlar teklif edildiğini dile 
getiriyorlar.

Diğer taraftan bu süreç Tür-
kiye’deki dişhekimliği eğitimi-
nin prestijini öylesine zayıflattı 
ki çeşitli sebeplerle mesleğini 
Avrupa’da ya da diğer gelişmiş 
ülkelerde sürdürmek isteyen 
dişhekimlerimiz çok daha güçlü 
önyargılarla karşılaşacaklar.

Başarı sıralaması barajı 40 bine 
çekilmeli
Dişhekimliği eğitimi bütün dün-
yada arzulanan bir eğitim ve diş-
hekimliği de gelişmiş ülkelerde 
halen prestijli bir meslek. Tıpkı 
tıp hekimliği gibi öğrencinin iyi 
bir eğitim altyapısıyla donanmış 
olmasını ve güçlü bir kavrayışa 
sahip olmasını gerektiriyor.  

Her köşebaşında bir 
‘üniversite’nin açılmasıyla 
birlikte sıralamada çok 
gerilere düşmüş öğrencilerin 
belli fakültelere kolaylıkla 
girebilmesinin doğuracağı 
sakıncaları gidermeye yönelik 
bir adım olarak YÖK geçtiğimiz 
yıllarda belli bölümlere 
girebilmek için bir asgari 
düzey belirlemişti. Tıp, hukuk, 
mimarlık gibi dallarda bu 
uygulamayı başlatan YÖK 
iki yıl önce TDB ve TEB’in 
girişimleriyle bu alanlara 
dişhekimliği ve eczacılığı da 
eklemişti. Ancak KKTC’de kurulu 
en düşük puanla öğrenci alan 
dişhekimliği fakültelerinin bile 
79 bininci sıradan öğrenci aldığı 
göz önünde bulundurulduğunda 
bu alt sınırın 80 bin olarak 
belirlenmesinin bir baraj niteliği 
taşımadığını da söylememiz 
gerekiyor. Başarı sıralaması, 
kalitenin daha da düşmesini 

engelleyecek araçlardan biri 
olarak en azından 40 bin düzeyine 
çekilmelidir ama bunun var olan 
sorunu çözmeyeceği de gözden 
kaçırılmamalıdır. 

Acil önlem alınmalı
Dişhekimliğinde giderek derinleşen 
bir insan gücü krizi, daha doğrusu 
bir insani kriz yaşanıyor. Sayılar bir 
süredir yaşamakta olduğumuz krizin 
derinleşeceğini gösteriyor. Artık ge-
leceğe dair bir tehditten değil içinde 

AVRUPA ÜLKELERİNDE NÜFUS VE DİŞHEKİMİ SAYILARI* 

Ülke Veri yılı Nüfus Aktif dişhekimi 
sayısı

Dişhekimine 
düşen nüfus

Almanya 2012 80,523,746 69,236 1163
Avusturya 2013 8,489,482 4,421 1920
Belçika 2011 11,153,405 7,777 1434
Birleşik Krallık 2013 63,887,988 34,534 1850
Bulgaristan 2013 7,282,041 8,350 872
Çekya 2012 10,516,125 7,821 1345
Danimarka 2013 5,605,836 5,161 1086
Estonya 2013 1,324,814 1,250 1060
Finlandiya 2013 5,434,357 4,500 1208
Fransa 2012 65,657,000 41,505 1582
Hırvatistan 2007 4,475,611 3,875 1155
Hollanda 2013 16,789,800 8,773 1914
İrlanda 2013 4,591,087 2,200 2087
İspanya 2012 47,059,533 29,000 1623
İsveç 2010 9,580,424 7,528 1273
İsviçre 2013 8,058,100 4,800 1679
İtalya 2012 59,685,227 45,896 1300
İzlanda 2012 322,930 269 1200
Kıbrıs 2013 865,878 827 1047
Letonya 2012 2,178,443 1,474 1478
Lihtenştayn 2013 37,009 48 771
Litvanya 2013 2,962,000 3,610 820
Lüksemburg 2008 537,000 452 1188
Macaristan 2013 9,906,000 4,973 1992
Malta 2013 421,364 170 2479
Norveç 2013 5,063,709 4,576 1107
Polonya 2012 38,533,299 21,800 1768
Portekiz 2012 10,487,289 9,097 1153
Romanya 2013 20,057,458 14,400 1393
Slovakya 2013 5,410,728 3,298 1641
Slovenya 2013 2,060,253 1,358 1517
Yunanistan 2013 10,772,967 9,000 1197

Toplam 519,730,903 361,979 1436

* Veriler Avrupa Dişhekimliği Konseyi’nin (CED) 2015 tarihli The EU Manual of Dental Practice 
başlıklı raporundan alınmıştır. CED 2015’ten sonra bu çalışmayı güncellemediği için elimizde 
daha yakın tarihli veri bulunmuyor. Ancak Avrupa ülkelerinde nüfus da kontenjanlar da nere-
deyse stabil olduğu için bugün de bu tablonun çok fazla değişmiş olduğunu düşünmüyoruz.
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Mesleğin etik kodlarının oluşturulmasında çok önemli bir rol oynayan TDB Etik Kurulu'ndan sorumlu Merkez 
Yönetim Kurulu üyesi Burak Saran'la Kurul'un çalışmaları üzerine bir söyleşi gerçekleştirdik. Çeşitli nedenlerle 
etik ihlallerinin arttığını kaydeden Saran, kamu hizmet birimlerinde bu durumun kaynağı olarak gösterilen 
performans sisteminin başka isimler altında özelde de yaygınlaştığına dikkat çekti. Saran, sorunların artışında 
sağlığın ekonominin herhangi bir sektörü gibi görülmesinin de etkili olduğunu söylüyor.
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Öncelikle sizi biraz tanıyabilir miyiz?
1975 yılında Ankara’da doğdum. Balıkesir Lisesi’n-
deki eğitimimin ardından 1997'de Ege Üniversitesi 
Dişhekimliği Fakültesi’nden mezun oldum. 2000 
yılından bu yana Balıkesir’de serbest muayeneha-
neci olarak çalışmaktayım. 

Mesleğe başladığım 2000 yılından itiba-
ren Balıkesir Dişhekimleri Odası’nda Yö-
netim Kurulu üyeliği, Saymanlık ve Genel 
Sekreterlik görevimin ardından 2014-2021 
yılları arasında Oda Başkanı olarak görev 
yaptım. TDB 18. Genel Kurulu’nda Merkez 
Yönetim Kurulu üyeliğine seçildim. Evli ve 
bir çocuk babasıyım.

Merkez Yönetim Kurulu’nda Etik Kurul 
sorumlususunuz. Kurulun çalışma 
alanını biraz açar mısınız?
Etik Kurul, kurulduğu günden bu yana, 
meslek etiği ve TDB Meslek Etiği kodları 
konularında çalışmalar yaparak ve bunları rapor-
layarak mesleğimize katkıda bulunmuştur. Bunun 
yanında Merkez Yürütme Kurulu, Etik Kurul’un 
görüşlerine ihtiyaç duyduğunda Kurul'un görüşle-
rine başvurur. Bu bazen bir yönetmelik ve yönerge 
taslağında olabilir, bir disiplin soruşturması konu-
sunda genel bir görüş de olabilir. Merkez Yürütme 
Kurulu etik görüşlere sıkça ihtiyaç duyuyor. Bu da 
TDB’nin sağlıklı işleyişinde önemlidir. 

18. dönem Etik Kurulu 13 meslektaşımız ve bir 
danışman üyemizle çalışmalarına devam edi-
yor. Bu dönem Kurulumuz, TDB çatısı altındaki 
kurullarda görev yapan meslektaşlarımıza yönelik 
çalışmalarında onlara rehber olacak örgütsel etik 

konulu çalışmayı öncelikle ele alıyor. Bu 
çalışmada, TDB bünyesinde ve odalarda 
yönetici görevinde bulunan tüm meslek-
taşlarımıza rehber olacak etik kurallar 
belirtilmeye çalışılıyor. Ayrıca TDB Etik 
Kurulu’nun çalışma esasları konusunda 
bir yönerge hazırlanmaya başlandı. 

Etik açıdan sorunlu uygulamalar 
çoğunlukla disiplin kurullarının 
soruşturma alanına da giriyor. 
Etik Kurul’un fonksiyonu disiplin 
kurullarından nasıl ayrışıyor?
Öncelikle oluşumları açısından ayrışıyor-
lar. Disiplin Kurulu seçimle göreve gelir-

ken Etik Kurul Merkez Yönetim Kurulu tarafından 
atanıyor. Aslında birbirleriyle çok ilgili görünse de 
çalışma alanları oldukça farklı. 

Disiplin kurulları mevcut kanun ve yönetme-
liklere göre münferit bir konu üzerinde karar 
verirken, Etik Kurul etik ilkelerden türetilen ve 
etik ilkeler gibi davranışlara yön gösteren, ölçüt 
oluşturan, etik ilkelere göre daha özel ve somut 
olan düzenlemelerle mesleğin etik kodlarını 

TDB komisyonları

Sağlık sadece 
bir 'sektör' değil 
insan hakkı 
olarak görülmeli

TDB Merkez Yönetim Kurulu üyesi 
Burak Saran:

'Artan dişhekimi 
sayısıyla kamuda siyasi 

iktidar tarafından 
dayatılan ve yanlış 

uygulanan performans 
sistemi, psikolojik 
olarak özel sağlık 
hizmetlerinde de 

benimsenmiş durumda 
adeta.'

➔
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oluşturur. 
Şu bir gerçektir ki yıllar içinde Etik 

Kurul’un yaptığı çalışmalar ve oluşturdu-
ğu meslek etik kuralları ne kadar karşılık 
görür ve meslek içinde ne kadar benimse-
nirse disiplin kurullarına gelen dosyalar 
ve disiplin kurullarının görevi bir o kadar 
azalır. Aslında toplum düzeninde de bu 
böyle değil midir? Ahlaki ve insani değerler 
toplum üzerinde etkili oldukça o toplumda 
suç oranı da aynı oranda düşecektir. Bu yüz-
den sadece mesleğimizde değil tüm alanlar-
da etik kuralların etkinliği çok önemli. 

Mesleğimizde son yıllarda yaşadıklarımı-
za baktığımızda Etik Kurul çalışmalarına 
her zamankinden daha çok ihtiyacımız var. 
Tabii bu çalışmalarla da bitmiyor. Siyasi iradenin 
yani mesleğimiz özelinde TDB yönetimlerinin bu 
çalışmaları benimseyip, meslektaşlar arasında da 
benimsenmesini sağlamak için çalışması gerekiyor. 

Etik açıdan sorunlu uygulamalar zaman 
içerisinde değişim gösteriyor mu? Örneğin 
son yıllarda en çok tartışma konusu olan 
uygulamalar neler? 
Yıllar içerisinde mesleğimizde birçok tedavi yön-
temleriyle karşılaşacağımız bilimsel bir gerçektir. 
Bilimsel çalışmalar ışığında tüm meslektaşlarımız 
yetkili olduğu ağız-diş ve çevre dokularında bu 
tedavi yöntemlerini uygulamaya yetkilidir. Örne-
ğin botoks, tıbbın değişik alanlarında kullanılan 
botilinum toksininin vücuda lokal olarak enjekte 
edilmesini içeren tıbbi/cerrahi bir uygulamadır. 
Dişhekimleri de bu uygulamayı kendi yetki alanla-
rında yapabilirler.

Hastaların kişisel verilerinin kimlikli bir şekilde 
toplanmasına karşı hekim camiasının hukuki 
mücadelesi de etik bir prensipten kaynaklanıyor, 
değil mi?
Kişisel sağlık verilerinin hekim tarafından payla-
şılması etik açıdan kabul edilemez bir durumdur. 

Hepimiz hastalarımızın sırlarını saklayaca-
ğımıza dair bir yemin ettik. Ancak TDB ve 
TTB bunun hukuki mücadelesini sadece etik 
ilkelerle veremezler. 

Kişisel sağlık verilerinin paylaşılması 
Anayasamıza ve Tıbbi Deontoloji Tüzüğü'ne 
aykırı. Yani hukuk mücadelemizin temelini 
kanunlar oluşturuyor. Açılan tüm davalar-
da kanunlarla birlikte artık meslek etiği 
kodlarını da gerekçe olarak gösterdiğimiz 
savunmalarda hep haklı çıktık. Aslında bu 

konu etik kuralların hukuk yoluyla des-
teklenmesi konusuna iyi bir örnektir. 
Bunun bu yolda devam etmesi gerekti-
ğini düşünüyorum.

2014 yılında TDB Etik Kurulu’nun kamuda 
çalışan meslektaşlarımıza uyguladığı bir 
ankette performans sistemine geçildikten 
sonra, hekime yönelik şiddette (%69,4), etik dışı 
uygulamalarda (%64,7), hasta şikâyetlerinde 
(%61,9), endikasyonsuz müdahalelerde (yersiz 
girişim) (%59,7), meslektaşlar arası rekabette 
(%59,0) artış olduğu belirtilmişti. Kamu hizmet 
birimlerinde söz konusu tabloda bir iyileşme 
gözlemliyor musunuz? 
Araştırma tekrar edilirse ben iyileşmeden ziya-
de daha kötü bir tabloyla karşılaşacağımızdan 
eminim. Aslında bu konu kamu ile sınırlandırıl-
mamalı. Artan dişhekimi sayısıyla kamuda siyasi 
iktidar tarafından dayatılan ve yanlış uygulanan 
performans sistemi, psikolojik olarak özel sağlık 
hizmetlerinde de benimsenmiş durumda adeta. Bu 
tabloyu sadece kamu hizmetiyle sınırlamak ne de-
rece doğru? Sağlık hizmetlerinin “sağlık sektörü” 
olarak nitelendiği bir noktaya sürüklendik. Eğitim 
ve sağlık, bir hizmet sektörü olarak nitelense de 
bu iki kavramın devletler tarafından insan hakkı 
olarak değerlendirilip bir devlet politikası olarak 
ortaya konması esastır.

Eğitim ve sağlık harcamaları büyük bir gider 
olarak görünse de ülkelerin gelişmişliği eğitimli 

Son olarak 2019 yılında 
güncellenen 'Dişhekimliği Meslek 
Etiği Kuralları' kitapçığına görsele 
tıklayarak ulaşabilirsiniz.

TDB'nin Haziran 1998’de Bursa’da düzenlediği 1. Etik Kurultayı Dişhekimliği Meslek Etiği Kuralları açısından bir dönüm noktası olmuştu. Aralık 2012'de 
Ankara’da düzenlenen 2. Etik Kurultayı’yla da mesleğin etik çerçevesinin yeniden tanımlanması için önemli bir adım atıldı.

➔
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TDB komisyonları

ve sağlıklı insan gücü ile ölçülür.
Devleti yönetenlerinde konuya bu 
şekilde yaklaşması gerekir.

Aynı zamanda Dişhekimliğinde 
Eğitim ve İnsangücü 
Planlaması Komisyonu’ndan da 
sorumlusunuz. Dişhekimliğinin 
geleceğine ilişkin en büyük 
kaygı, kontrolsüzce açılan 
fakültelerin ve artırılan 
kontenjanların bir ‘dişhekimi 
enflasyonu’na yol açması. 
Kaygılar gerçek olmaya başladı 
mı? Ne yapılmalı? 
Meslektaşlarımız arasında en bü-
yük kaygılardan biri budur ben-
ce… Kendimden örnek verirsem 
30 yıl önce dişhekimliği fakültesi-
ne girdiğimde fakülte sayısı 9 idi; 
şu anda 104 fakültemiz var. 

İnsan gücü planlamasında TDB’nin her ne kadar 
yıllarca süren komisyon çalışmaları olsa da maale-
sef hükümetin bu konuda bir çalışması yok. Sağlık 
hizmetlerinin değil aday öğrencilerin talebini 
karşılayana kadar fakülte açma anlayışı bu noktaya 
getirdi. Kaygılar artık gerçek olmaya başladı. 

Bir başka konu da şu: Eğer bu, ağız diş sağlığı 
hizmetlerini ucuzlatma amacıyla yapıldıysa bu da 
amacına ulaşmadı. Şöyle ki, meslektaşlarımız son 
yıllarda artan laboratuvar maliyetlerinden dert 
yanmaya başladı. Bunun sebebi artan dişhekimi 
sayısının talebini karşılayacak dişteknisyeni ye-
tişmemesi. Bu artışları sadece kur artışıyla açık-
lamak mümkün değil. Bu konu bence acil olarak 
çözülmeli. Dişteknisyenliği gibi zanaat sınıfındaki 
mesleklerin eğitiminin küçük yaşlarda başlaması 
gerekiyor. 

Geçmiş yıllarda ülkemizde uygulanan Milli 
Eğitim Bakanlığı’na bağlı çıraklık eğitim merkezleri 
maalesef kapatıl-
dı. Bu da birçok 
iş kolunda ara 
eleman sıkıntısı 
doğurdu. Her ne 
kadar bu konu 
dişhekimliğinde 
insan gücü planla-
ması konusundan 
ayrı gibi görünse 
de mesleğimiz açı-
sından önemli bir 
sorun. Yani artan 
dişhekimi sayısı 
ağız diş sağlığı 
hizmetlerini değil 
sadece hekim iş-
gücünü ucuzlattı.

Uzun yıllardan beri Balıkesir Dişhekimleri 
Odası’nda ve TDB’de çeşitli görevlerde 
bulundunuz. Meslek örgütünde ya da gönüllülük 
esasıyla çalışılan bir sivil toplum kuruluşunda 
görev almak sizin için nasıl bir tatmin sağlıyor?
Ben meslek örgütümde çalışmaya çok erken 
başladım. 2000 yılında Balıkesir Dişhekimleri 
Odası’nın Yönetim Kurulu üyesiydim. Kendimi bu 
görevlerden hiç ayrı tutmadım. 25 yıllık meslek 
hayatımda meslek örgütümden hiç kopmadım. 
Bu örgütte benim katkı verdiğim, vermediğim 
tüm çalışmaların değerli olduğunu düşünüyorum. 
Buradaki en büyük manevi tatmin, belki de belirt-
tiğiniz gibi, gönüllülük esasına dayanmasından 
kaynaklanıyor. Ben aynı zamanda hekim çocuğu-
yum yani bütün hayatım bu meslekte geçti. Birçok 
sivil toplum örgütünde görev aldım, başkanlık 
yaptım ama TDB için yaptığım çalışmalar benim 
için çok farklı bir yerde. Hangi kademede olursa 
olsun meslek için çalışmaya devam…

"Sağlık hizmetlerinin 
'sağlık sektörü' 

olarak nitelendiği bir 
noktaya sürüklendik. 

Eğitim ve sağlık, 
bir hizmet sektörü 

olarak nitelense 
de bu iki kavramın 

devletler tarafından 
insan hakkı olarak 
değerlendirilip bir 

devlet politikası 
olarak ortaya 

konması esastır.'

18. dönem TDB Etik Kurulu Burak Saran (Sorumlu MYK üyesi), Funda Gülay Kadıoğlu, Yeşim Saraç, Süha Alpay, Süleyman 
Dilek, Çağlar Gürbüz, Yılmaz Kaya, Meltem Koray, Burçin Yaylalı Kurtdere, Burcu Kurtiş, M. Levent Özses, Zehtiye Füsun 
Yaşar, Sinan Yüzbaşıoğlu, Gürkan Sert (Danışman) ve Ali Korkmaz’dan oluşuyor.



 - Dosya -

DİŞHEKİMLİĞİ 
EĞİTİMİ

Dişhekimliği eğitiminde uzun yıllardır bir plansızlık ve kontrolsüzlüğün hakim 

olduğunu bu sayfalarda son yıllarda yoğunlaşan şekilde dile getiriyoruz. 

Vehameti anlatmak için 2005 yılında 15 olan eğitim veren fakülte sayısının 

2022'de 90'a ulaştığını aktarmak bile yetebilir. Akademisyenlerin görüşleriyle 

başladığımız dosyamıza geçtiğimiz sayıda doktora ve uzmanlık öğrencilerinin, 

ayrıca da mezuniyetinin üzerinden fazla zaman geçmemiş meslektaşlarımızın 

görüşleriyle devam etmiştik. Dişhekimliği eğitiminin sorunlarını farklı açılardan 

tespit eden görüşlerin ikinci bölümüyle şimdilik dosyamızı tamamlıyoruz.
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Sizi biraz tanıyabilir miyiz? 
Bezmialem Vakıf Üniversitesi 2017 
mezunuyum. Beş yıldır aktif olarak 
klinisyenlik yapıyorum. Herhangi bir 
uzmanlık alanım yok. Son üç yılı Suadi-
ye'de olmak üzere Bostancı, Güngören 
ve Bahçeşehir gibi İstanbulun çeşitli 
semtlerinde özel sektörde çalıştım.

Mesleğinizi yapmaya 
başladığınızda aldığınız eğitimin 
en çok hangi açılardan eksikliğini 
gördünüz?
Eksikliğini hissettiğim ilk durum, 
güncel dişhekimliği yaklaşımlarını 
fakültede pek de deneyimlememiş 
olmaktı. Mesela meslek hayatıma 
başladığımdan bu yana hiç amal-
gam restorasyon yapmadığım halde 
preklinikte iki yılımız amalgam kavitesi 
açmakla geçmişti. Endodontide döner 
eğe sistemleri artık yeni standartken 
fakültede bu cihazlara dair herhangi 
bir eğitim ne teorik ne de pratik olarak 
almadık. Aynı durum dijital dişhekim-
liği, CAD/CAM sistemleri ve implant 
üstü protezler için de geçerli. Güncel 
yaklaşımlardaki bu eksiklik mezuniyet 
sonrası hekimlerin yetersiz hissedip 
mezun olur olmaz kendini kurslarda 
bulmasına sebep oluyor. 

Bir başka eksikliğini hissettiğim 
konu ise hastalara yaklaşım ve psiko-
loji ile ilgili. Dişhekimliği birebir insan 
ilişkilerine dayanan bir meslek. Çalıştı-
ğımız alan kişilerin gözüyle göremedi-
ği, kendini hekimlerine teslim etmesi 
gereken bir alan. Bu sebeple hasta-
larımızla kurduğumuz güven ilişkisi 
mesleğin temelini oluşturuyor bence. 
Fakültede hastaları tedavi etmenin 
ötesinde hastalara nasıl yaklaşılması 
gerektiği konusundaki psikolojik 

yaklaşımların eksik kaldığını düşünü-
yorum. Bu durum tamamen hekimin 
kendi iletişim becerilerine bırakılıyor. 

Dişhekimi korkusu toplumumuzda 
çok yaygın ve bunun temeli genellikle 
kötü bir tecrübeye dayanıyor. Hekim 

adaylarının hasta psikolojileri hakkında 
bilgilendirilmesi, hekim-hasta iletişimi-
nin sağlıklı yürütülebilmesi açısından 
faydalı olabileceğini düşünüyorum.

Çalışma hayatına başladığımda 
farkettiğim bir diğer konu ise mesleğin 
ticari bir kısmının olduğuydu. 

Mezun olduktan sonra mesleğimi-
ze ilerleyebileceğimiz birkaç yol var. 
Kamuda çalışmak, uzmanlık yapmak, 
doktora yaparak eğitim hayatına 
devam etmek veya özel sektör. Beş 
yıldır özel sektörü deneyen biri olarak, 
görüştüğüm pek çok kliniğin sahibi-
nin hekim olmadığını görüyorum. Bu 
durumun hukuken mümkünlüğü ayrı 
bir konu fakat burada eğitim adına 
eklenecek bir şeyler olabilir. Klinik/ 
muayenehane yöneticiliği, sağlık işlet-
meciliği alanlarında hekim adaylarını 
bilinçlendirmek hekimlerin hem 

Çoğu fakültede 
hastadan çok öğrenci var

İstanbul'da ücretli çalışan meslektaşımız 
Aden Öngel: 

➔

'Koşulları konuştuğumuzda 
ilk üç ay deneme süreci 
olduğunu, bu süreçte 

herhangi bir sosyal 
güvence yapılmayacağını, 

baktığım hastalardan 
prim alamayacağımı ve 

asgari ücretin altında sabit 
bir maaş vereceklerini 

söylediler.'

➔



kendi işlerini kurarken hem de bir 
çalışan olarak daha bilgili olmalarını 
sağlayabilir. Hekimlerin yöneticilik 
alanlarındaki varlığının mesleğin 
etik çerçevelerinin korunmasında da 
faydalı olacağını düşünüyorum.

Fakültenin yıllık kontenjanı ne 
kadardı? Teknik ekipman yeterli 
miydi?
Ben o konuda şanslı bir öğrencilik 
geçirdim. Fakültenin henüz ikinci dö-
nemiydik, 65 kişiydik. Üst dönemimiz-
se bizim yarımız kadardı. Birinci sınıfa 
başladığımızda okulda aşağı yukarı 
100 dişhekimliği öğrencisi vardı. Bu 
sebeple akademisyen başına düşen 
öğrenci sayısı azdı. Üniversitemizin 
laboratuvarları ve bu imkanları kulla-
nabilme sürelerimiz yeterliydi. Fakat 
bu durum alt dönemler geldikçe ve 
artan kontenjanlarla değişti. Öğrenci 
sayısı arttıkça preklinik saatleri, yapı-
lan teslim miktarları azaldı.

Öğretim üyesi sayısı ve 
donanımları yeterli miydi sizce? 
Fakültenin ikinci dönemi olduğu-
muz için sayı olarak öğretim üyesine 
ulaşmak konusunda bir problemimiz 
yoktu. Fakat köklü devlet üniversite-
lerine kıyasla daha az sayıda profesör 
ve doçent hocalarımız vardı.

Eğitiminiz sırasında hasta 
bulmada sorun yaşanıyor muydu?
Her dişhekimliği öğrencisinin ortak 
problemi olarak özellikle protez has-
tası bulmakta oldukça zorlandığımı 
hatırlıyorum. Çevre camilerin namaz 
çıkışlarına gidip hastamız olmaları için 
cemaatle konuştuğumuzu; imama 
telefon numaramızı bıraktığımızı, 
türlü emeklerle bulduğum hastamın 
memlekete gideceğim diye tutturma-
sıyla hastama yalvar yakar olduğumu 
biliyorum. 

Diğer stajlar içinse yine okulun ilk 
öğrencileri olmanın avantajı ola-
rak hasta sıkıntısı çekmedik. Genel 
problem, yeni açılmış fakültelerin 
bazılarının kendilerine ait bir klinik 
ortamının henüz olmaması veya 
tamamlanmaması, olanların hastala-
rının olmaması ya da fiyatları yüksek 
olduğu için hastaların öğrencilere 
tedavi olmayı tercih etmiyor olması. 
Çoğu fakültede hastadan çok öğrenci 

var ve bu durum her yıl daha da artan 
bir ivmeyle devam ediyor. Ve ne yazık 
ki sistemin bu probleminden en 
büyük kayıpla çıkan öğrenciler oluyor. 
Hasta göremediği için çalıştığım 
kliniğe gelip klinik gözlem yapan diş-
hekimliği öğrencileri var. Öğrenciler 
bu açığı kendi imkanlarıyla kapamaya 
çalışıyorlar. 

Bugünden geriye dönüp 
baktığınızda eğitimde hangi 
noktaların değiştirilmesini/
düzeltilmesini önerirsiniz?
Özellikle pratik eğitimde güncel 
dişhekimliğine dair materyal ve 
ekipmanların kullanımının yaygınlaş-
tırılmasını isterdim.

Bunun dışında klinik stajları sıra-
sında öğrenciler hastalara uyguladık-
ları malzemelerin çoğunu kendileri 
tedarik ediyorlar. Özel üniversite veya 
devlet üniversitesi farketmeksizin 
bu malzemelerin uygulayıcı hekim 
tarafından değil, hastadan ödemesini 
veya kesintisini alan kurum tarafından 
karşılanması gerektiğini düşünüyo-
rum. 

Kontenjan artışlarının doğal 
sonucu olarak dişhekimi sayısının 
hızla artmasının etkileri nasıl 
gerçekleşiyor sizce?
Mezun olduktan sonraki ilk iş gö-
rüşmemden bahsetmek istiyorum. 
Sonunda mesleğime başlayacağım, 
kendi ayaklarımın üzerinde dura-
cağım için çok büyük heyecanla ve 
hevesle ilan sayfalarında yeni mezun 
hekim arayan bir kliniğe görüşmeye 
gittim. 

Koşulları konuştuğumuzda ilk üç ay 
deneme süreci olduğunu, bu süreçte 
herhangi bir sosyal güvence yapıl-
mayacağını, baktığım hastalardan 
prim alamayacağımı ve asgari ücretin 
altında sabit bir maaş vereceklerini 
söylediler. Bu durum görüşmeye 
gittiğim birçok yerden pek de farklı 
değildi. Bu teklif her geçen gün artan 
mezun hekim sayısının bir sonucudur. 
Elbet kabul eden birileri bulunur diye-
rek verilen teklifler, geçinemeyen bir 
hekim neslini oluşturuyor ve mesleği-
mizi günden güne değersizleştiriyor. 

Dişhekimi olmaya karar verdiğimde 
esas aklımdan geçen topluma devlet 
güvencesi altında bir sağlık hizmeti 
verebilmekti. Fakat işin içine girdiğim-
de mezun sayısının fazlalığı ile atama 
kontenjanlarındaki tutarsızlık hayal 
kırıklığıydı benim için. Şu an aynı du-
rum DUS kontenjanları için de geçerli. 
Bu durum ister istemez hekimleri özel 
sektöre yönlendiriyor. Özel sektör-
de de tamamen durum işverenin 
vicdanına kalmış durumda. Çalışma 
şartlarında herhangi bir standart 
yok.
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'Çoğu fakültede hastadan 
çok öğrenci var ve bu 

durum her yıl daha da 
artan bir ivmeyle devam 
ediyor. Hasta göremediği 

için çalıştığım kliniğe 
gelip klinik gözlem yapan 

dişhekimliği öğrencileri var.'
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Sizi biraz tanıyabilir miyiz?
2017 yılında İstanbul Üniversitesi 
Dişhekimliği Fakültesi’nden onur 
öğrencisi olarak mezun oldum. Aynı 
yıl Oral İmplantoloji Anabilim Dalı’nda 
doktora eğitimime başladım.

Doktora yapmayı neden tercih 
ettiniz?
Mesleğimin klinik uygulama kısmını 
çok sevmekle birlikte çocukluğumdan 
beri bilime ilgim var. Küçükken ev-
deki ansiklopedi ve bilimsel dergileri 
karıştırır, uyuyakalana kadar onları 
okurdum. Sosyal ortamlarımda denk 
geldiğim bilgileri araştırıp teyit etme-
yi, kök nedenleri öğrenmeyi seven bir 
yanım var. Üniversiteye girmeden çok 
önce akademide yer almak istediğimi 
biliyordum. Bu sebeple mezuniyet 
sonrası vakit kaybetmeden doktora 
eğitimime başladım. 

Doktora eğitimine kabulde bir 
standart olması gerektiğini 
düşünüyor musunuz?
Kesinlikle düşünüyorum. Doktor 
unvanı, dünya çapında en yüksek aka-
demik unvan. Bu unvanı taşımanın, 
en az elde etmek kadar zor olduğunu 
düşünüyorum. Ömür boyu araştır-
mak, sorgulamak, üretmek ve bilime 
katkıda bulunmak gibi sorumlulukları 
beraberinde getiriyor. 

Doktora eğitimine kabulde bence 
en önemli standart, adayın bu sorum-
lulukların ne kadar farkında olduğunu 
ve bu konudaki özverisini ölçmek 
olmalı. Adayın doktoraya yaklaşımını 
ölçümleyen yazılı ve sözlü müla-
kat aşamaları, uluslararası bilimsel 
kaynaklara ulaşabilmesi ve bunlara 
katkıda bulunabilmesi için İngilizce 

yeterliliği, belirli bir alanda ileri seviye 
eğitim alabilmesi için temel dişhe-
kimliği eğitimi yeterliliğinin ölçülmesi 
bana makul geliyor. Fakat bu değer-
lendirmelerin uygulanma yöntemleri 
ve etki oranları geliştirilebilir.

Doktora eğitiminin temel 
sorunları neler? Doktora ve 
uzmanlık eğitimleri pratikte 
birbirinden farklılaşıyor mu?
Doktora, maddi ve manevi anlamda 
oldukça özveri gerektiren bir eğitim. 
Doktora öğrencilerinin sigortasız ve 

maaşsız çalışması ise eğitim çıktısını 
önemli derecede etkileyen temel bir 
sorun. Zira öğrenciler doktora faali-
yetleri haricinde ek işlerde çalışarak 
enerji ve odaklarını bölmek duru-
munda kalabiliyor, doktora eğitimine 
harcayacakları zamandan kısarak 
bu zamanı ücretli işlerde çalışmaya 
ayırıyor.

Yurtdışında doktora ve uzmanlık 
eğitiminin aynı anda uygulandığı ülke 
örnekleri oldukça fazla. Bu ülkelerde 
uzmanlık eğitimi, adından da anlaşıl-
dığı üzere klinik pratiğinde uzman-
laşmaya yönelikken, doktora eğitimi 
klinik uygulamaları geliştirmek ve bili-
me katkıda bulunmak üzerine kurulu. 
Üstelik her iki eğitimde de öğrenciler 
maaş alıyor ve sigortalı çalışıyor. 

Ülkemizde bunun sağlanmaması, 
doktora eğitimi almak isteyen öğren-
cilerin uzmanlık eğitimine yönelmesi-
ne ve hatta bazı durumlarda sınav sı-
ralaması, kontenjan gibi sebeplerden 
ilgi duyduğu alandan farklı bir alanda 
uzmanlaşmasına sebep olabiliyor. 

Ücretsiz çalışmak eğitimin 
verimliliğini de düşürüyor

İstanbu Ü.D.F. Oral İmplantoloji A.D.
doktora öğrencisi Melike Aytekin: 

'Doktora öğrencilerinin 
sigortasız ve maaşsız 

çalışması eğitim çıktısını 
önemli derecede etkileyen 
temel bir sorun. Öğrenciler 
ek işlerde çalışarak enerji 

ve odaklarını bölmek 
durumunda kalabiliyor.'

➔



Eğitim niteliğiyle herhangi bir ilgisi 
olmayan maaş ve sigorta sorunu; 
uzmanlık/doktora eğitimi tercihinde 
sonucu değiştirecek herhangi bir 
etkiye sahip olmamalıyken, maalesef 
adayların göz önünde bulundurmaya 
mecbur bırakıldığı bir etken halini 
almış durumda. 

Doktora ve uzmanlık eğitimleri 
pratikte birbirinden farklıdır ve farklı 
olmalıdır. Doktora eğitiminde bitirme 
tezi, eğitimin birincil çıktısıdır. Aynı 
zamanda uzun bir yolu yürümeyi 
gerektiren bir süreçtir çünkü doktora 
tezi daha önce sorulmamış bir soru 
sormayı ve bu sorunun cevabını 
ararken bilime katkıda bulunmayı 
hedefler, yani bir amaçtır. Klinik eğitim 
de bu amaca ulaşmak için alınır, zira 
klinik uygulamaya hakim olmadan 
onu geliştirmek mümkün değildir. 

Uzmanlık eğitiminde ise asıl amaç, 
hekimin ilgili alanda uzmanlaşmasıdır. 
Elbette bilimsel dişhekimliği ilkeleri 
doğrultusunda alınan bir eğitimdir 
fakat akademik ilerlemek, bilime 
katkıda bulunacak araştırmalarda yer 
almak bir gereklilikten ziyade uzman-
lık öğrencisinin isteğine bağlıdır. Dok-
tora eğitiminde amaç bilime katkıda 
bulunmak, uzmanlık eğitiminde ise 
hekimin uzmanlaşmasıdır.

Emeğinizin ücretlendirilmemesini 
nasıl değerlendiriyorsunuz?
Hasta bakan tüm meslektaşlarım 
sigortaya tabi olmalı ve ücretlen-
dirilmelidir. Doktora öğrencilerine 
ek olarak dördüncü ve beşinci sınıf 
öğrencilerinin de ücretlendirilmesi 
gerektiğini düşünüyorum. 

Doktora öğrencileri olarak maaş al-

mıyor olmamız emeğimizin karşılığını 
alamamakla birlikte bir önceki soruda 
da belirttiğim gibi eğitim çıktısını 
olumsuz etkiliyor. Eğitime hevesle 
başlayan birçok meslektaşımın maddi 
kaygılar neticesinde tez dönemini bık-
kınlıkla ve araştırma hevesi kırılarak 
geçirdiğini gözlemliyorum.  

 Sürekli yeni fakülteler açılmasına 
rağmen doktora öğrencisi 
sayısının aynı hızla artmadığını 
görüyoruz. Mezunlar tarafından 
cazip görülmüyor mu doktora 
eğitimi? 
Uzun ve zorlu bir süreç olması, bu 
süreci sigortasız ve maaşsız geçirmek, 
maddi kaygılar mezunların olumsuz 
gördüğü ve tercih noktasında büyük 
önem taşıyan faktörler. Bu şartlar 
altında doktora eğitiminin cazip gö-
rülmemesi üzücü ama normal. 

Şu da bir gerçek ki herkes akademi-
de olmak istemeyebilir ya da doktora 

yapmadan da güncel çalışmaları takip 
edip teorik ve pratiğini geliştirmeye 
devam edebilir. Mezun bir dişheki-
mi, uzmanlık veya doktora eğitimi 
almadan da mesleğini başarıyla icra 
edebilir. Burada sorgulamamız gere-
ken; doktora eğitimi almak istediği ve 
aldığı takdirde bilime önemli katkıda 
bulunabileceği halde, mevcut şartlar-
dan ötürü bu eğitimi tercih etmeyip 
kaybettiğimiz potansiyel değerler 
olmalıdır. 

Bunun yanı sıra bir akademisyenin 
yetişme hızı ile fakülte açılma hızının 
birbirine paralel gitmemesi de bu 
sorunun başka bir cevabı. Yeni açılan 
birçok fakülte, bölümlerinde yeterli 
akademisyen bulunmaması sebebiyle 
doktora eğitimi veremiyor. 

Doktora eğitiminize paralel 
olarak bir yerde ücretli çalışıyor 
musunuz? 
Şu anda tez aşamasındayım ve tam 
zamanlı tez araştırmamla ilgileni-
yorum. Eğitimimin daha az yoğun 
olduğu bir dönemde yarı zamanlı 
çalıştım ve bu dönemi göz önünde 
bulundurarak birikim yaptım. Açık 
konuşmak gerekirse doktora süresin-
ce çalışarak sadece geçime yönelik 
kazanç sağlanabileceğini ve tatmin 
edici gelirler elde edilemeyeceğini 
deneyimledim. Doktora eğitiminin en 
büyük zorluklarından biri de bu. 

Yaşadığınız tecrübeler ışığında 
mezuniyet sonrası eğitimin 
(DUS ve doktora anlamında) 
nasıl düzenlenmesi gerektiğini 
düşünüyorsunuz? 
Doktora öğrencileri bir an önce maaşlı 
ve sigortalı çalışacağı bir statüye alın-
malı. Buna ek olarak uzmanlık eğitimi 
kontenjanları düzenlenmeli. Bir aday 
uzmanlık eğitimi almak istediği halde 
kontenjan olmadığı için doktoraya, 
doktora eğitimi almak istediği halde 
maddi kaygılarla uzmanlık eğitimine 
mecbur bırakılmamalı. 

Bu durumlar düzeltildiği takdirde 
mezuniyet sonrası eğitime dair birçok 
sorunun çözüleceğini düşünüyorum. 
Aynı zamanda gün geçtikçe sayıları 
hızla artan yeni fakültelere de bir dü-
zenleme getirilmeli. Eğitimin ulaşılabi-
lirliği kadar niteliği de oldukça 
önemli. 
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'Bir dişhekimi, uzmanlık 
veya doktora eğitimi 

almadan da mesleğini 
başarıyla icra edebilir. 
Burada sorgulamamız 

gereken; doktora 
eğitimi aldığı takdirde 
bilime önemli katkıda 
bulunabileceği halde, 

mevcut şartlardan ötürü 
bu eğitimi tercih etmeyip 
kaybettiğimiz potansiyel 

değerler olmalıdır.' 
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dosya: dişhekimliği eğitimi

Sizi biraz tanıyabilir miyiz?
1995'te Samsun'da doğdum. Ondo-
kuzmayıs Üniversitesi'nden mezun 
oldum. Üniversite tercihimi eğitim 
süresince bana getireceği avantajlar-
dan dolayı doğup büyüdüğüm şehir 
olan Samsun'dan yana kullanmak 
istedim. 2020'de mezun oldum ve son 
bir senedir aktif bir şekilde mesleğimi 
icra ediyorum. 

Mesleğinizi yapmaya 
başladığınızda aldığınız eğitimin 
eksikliğini hissettiniz mi?
Dişhekimliği eğitimi hem pratik hem 
teorik derslerden oluşuyor. Pratik ders-
lerinizde klinik pratiğinde uygulanan 
tedavileri ağız içerisinde uygulamadan 
önce maketler üzerinde yaparak öğre-
niyorsunuz. Hasta başında zorlanma-
mak için klinik öncesi eğitimde pratik 
olarak kendimi sürekli geliştirmeye 
çabaladım; bundan dolayı meslek 
hayatımda beni zorlayan durum teda-
vilerin uygulanması olmadı. 

Eğitim süresince hastanın yapılacak 
tedavileri önceden planlandığı ve 
size o şekilde geldiği için mezuniyet 
sonrasında bir hasta için baştan sona 
tedavi planı çıkartırken zorlandım. 
Örneğin; "bu dişi çekmeli miyim yoksa 
bir şansı hak ediyor mu?" ya da "bu 
diş bu protezi taşır mı" gibi konularda 
karar verirken zorlandım ve bu konuda 
da klinikte beraber çalıştığım işinde iyi 
olan hocalarımın tecrübelerinden ya-
rarlanarak bu sorunu da aşmış oldum. 
Şu an çok net kararlar verebiliyorum. 
Tabi gerektiğinde konsültasyonu yine 
eksik etmiyoruz...

Fakültenin yıllık kontenjanı ne 
kadardı? Teknik ekipman yeterli 
miydi?

2015 yılında başladığımda 93 kişilik bir 
kontenjanımız vardı. Hocalarımız ders-
lerde kendi okudukları dönemlerde 
30-40 kişi olduklarını söylerlerdi. Klinik 
öncesi eğitimlerde kontenjan fazlalığı 
tolere edilebiliyordu. Özellikle fakülte-
mizin yeni binaya taşınmasıyla birlikte 
oldukça büyük bir fakülte olmamıza 
rağmen bazı zamanlar kliniklerde ünit 
sıkıntısı olabiliyordu. Tabii bu biraz da 
kontenjan fazlalığına bağlı gelişen bir 
şeydi. 

Öğretim üyesi sayısı ve 
donanımları yeterli miydi sizce?
Dişhekimliğine karar vermiştim ve 
tercih etmek istediğim üniversite-
leri araştırırken akademik kadroları 
hakkında da inceleme yapıp öğretim 
üyelerinin niteliklerine de dikkat et-
miştim. Bu konuda oldukça yeterli bir 
üniversite OMÜ. Kadro kaliteli olunca 

herkes belirli bir seviyeye gelebiliyor 
Tabi bununla yetinmeyip daha fazlası-
nı öğrenmek istediğinizde hocalarınız 
size bu konuda destek olacaklardır. 

Eğitiminiz sırasında hasta 
bulmada sorun yaşanıyor muydu?
Dişhekimliği eğitimi alıp da hasta 
bulma konusunda sorun yaşamayan 
öğrenci yoktur. Şanslı olanlar önceden 
akrabalarından bunun sözünü alabilir-
ken bu kadar şanslı olamayan öğrenci-
ler ikinci sınıfta hasta aramaya başlar. 
Sonuç olarak hasta bulup endikasyon 
alabilmek herkesi rahatsız eden bir 
süreç olması dişhekimliğinin su götür-
mez bir gerçeğidir. Çekilmiş dişleri de 
unutmayalım, o konu da hasta bulabil-
mek gibi kanayan bir yaradır.

Bugünden geriye dönüp baktığı-
nızda eğitimde hangi noktaların 
değiştirilmesini/düzeltilmesini 
önerirsiniz?
Dişhekimliği maddi manevi gerçekten 
zor bir eğitim. Üç sene okuyup bıra-
kanlar ya da beş senelik fakülteyi yedi 
senede bitiren arkadaşlarımız oluyor. 
Geçirdiğim yıllara baktığım zaman 
öncelikle malzeme temini konusunda 
öğrencinin yükünün hafifletilmesi 
gerektiğini düşünüyorum. Klinik ve 
klinik öncesi eğitimin tedavi uygula-
malarında kullanılan pek çok malze-
meyi öğrenciler olarak ciddi ücretler 
ödeyerek temin ediyorduk. 

Bunun dışında günümüzde imp-
lant gibi dişhekimliğinin en popüler 
tedavileri ve yine diğer tedavilerin 
güncel uygulama teknikleri hakkın-
da daha etkili bir müfredat olması 
gerektiğini düşünüyorum. Çünkü pek 
çok meslektaşımız eğitim zarfında bu 
güncel ekipman ve yaklaşımlardan 

Birkaç sene içinde 
göstergeler tersine dönecek

Samsun'da ücretli çalışan meslektaşımız 
Yusuf Akpınar: 

➔



Sizi biraz tanıyabilir miyiz?
1997 Ankara doğumluyum. 2020 yılın-
da Ankara Üniversitesi Dişhekimliği Fa-
kültesi’nde lisans eğitimimi tamamla-
dım. Ekim 2021’den itibaren Eskişehir 
Osmangazi Üniversitesi Dişhekimliği 
Fakültesi Pedodonti Anabilim Dalı’nda 
doktora eğitimine devam ediyorum.

Doktora yapmayı neden tercih 
ettiniz?
Dişhekimliği Uzmanlık Sınavı’nda 
kadroların yetersiz olması, meslek 
hayatıma pedodontist olarak devam 
etmek istemem, doktoranın yurtdışın-
da tanınırlığının olması, akademik bir 
kariyer için bana birçok kapı açacak ol-
ması gibi nedenlerden dolayı doktora 
yapmayı tercih ettim.

Doktora eğitiminin temel sorunları 
neler? Doktora ve uzmanlık 
eğitimleri pratikte birbirinden 
farklılaşıyor mu?
Özlük haklarının yokluğu en temel 
sorunlardan birini oluşturuyor. Ancak 
burada doktora eğitiminin kapsamı 
ve nasıl olması gerektiği konusunda 
birtakım farklı yorumlamaların bu 
sorunlara yol açtığını düşünüyorum. 
Çoğu zaman uzmanlık ve doktora 
eğitimi pratik anlamda birbirinden 
ayrışmıyor. Halbuki doktora eğitimi 
uzmanlık eğitiminden farklı olarak 
akademik yönü ağır basan bir amaç 

güdüyor ve pratikte de öyle olması 
gerektiğine inanıyorum. Yıllardır 
yerleşmiş fikirleri bir kenara bırakarak 
doktora eğitiminin kapsamını doğru 
yorumlarsak özlük hakları ve diğer 
konulardaki sorunların çoğunun da 
çözüleceğine inanıyorum.

Emeğinizin ücretlendirilmemesini 
nasıl değerlendiriyorsunuz?
Uzmanlık öğrencileriyle hasta bakma 
açısından aramızda hiçbir fark yok. 
Doktora öğrencilerine, emeklerinin 
karşılığı olarak herhangi bir ücret 
ödenmiyor ama doktora öğrencileri 
aynı oranda sorumluluk üstleniyor. 
Herhangi bir tıbbi uygulama hatasın-
da malpraktis davalarına maruz kalıp 
yaptırıma tabi tutulmamız olası. 

Yaşı, mesleği ve konumu fark etmek-
sizin, emek veren herkesin az veya çok 
bir karşılık alması gerektiğini düşünü-
yorum. Örneğin stajyer dişhekimleri 
de staj yapan lise öğrencileri gibi bir 
şekilde emeğinin karşılığını almalı. Her 
ne kadar doktora eğitimine başlarken 
bunu göze alıyor olsak da, bu konuda 
bir düzenleme yapılması gerektiğini 
düşünüyorum.

Sürekli yeni fakülteler açılmasına 
rağmen doktora öğrencisi 
sayısının aynı hızla artmadığını 
görüyoruz. Mezunlar tarafından 
cazip görülmüyor mu doktora 

eğitimi? 
Elbette hâlihazırda bahsettiğimiz 
sorunların genellikle yaşanmadığı 
uzmanlık eğitimi, avantajlarıyla yeni 
mezunları cezbediyor olabilir. Ancak 
bence bu konuda doktora programı 
açmanın fakülteler açısından daha 
zorlayıcı olduğu gerçeğini de unutma-
mak gerek.

Doktora eğitiminize paralel olarak 
bir yerde ücretli çalışıyor musu-
nuz? 
Şu anda başka bir yerde çalışmıyorum. 
Doktora eğitimim tam zamanlı bir 
çaba gerektirdiği için başka bir yerde 
çalışmak için yeterli vakit olmadığını 
düşünüyorum. Çalışabilsem dahi tat-
min edici bir gelir elde edebileceğimi 
düşünmüyorum.

Yaşadığınız tecrübeler ışığında 
mezuniyet sonrası eğitimin 
(DUS ve doktora anlamında) 
nasıl düzenlenmesi gerektiğini 
düşünüyorsunuz?
Dişhekimliğindeki doktora diğer 
doktoralardan farklı olarak değerlen-
dirilmeli. Tıp fakültelerindeki klinik 
ve cerrahi bilimlerde doktora imkanı 
kısıtlı olduğu için dişhekimliği dokto-
rası hasta bakılan ve aktif çalışılan az 
sayıda eğitim programlarından biri. 
Bundan dolayı farklı bir kategoride 
değerlendirilmesi gerekiyor.
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uzak kaldığı için mezun olduktan 
sonra böyle tedavilerin uygulanması 
ve ekipmanların kullanılması hakkında 
verilen eğitimleri almak durumunda 
kalıyor. Fakültede güncel tedaviler 
hakkında daha güçlü bir altyapı 
oluşturulması mezuniyet sonrası klinik 
pratiğinde yeni mezun hekimlerin 
elini güçlendirecektir. 

Dişhekimi sayısının hızla artma-
sının etkileri nasıl gerçekleşiyor 
sizce?
Bahsettiğim gibi, fakülteye başladı-
ğımda 93 kişiydik ve hocalarımız bizim 
zamanımızda diye cümleye başlaya-
rak 30-40 kişi olduklarını söylerlerdi. 
30'lardan 10-15 senede 90'a yükselen 
kontenjan bizim mezun olduğu-

muz 2020 senesinde 150'leri aşmış 
durumdaydı. Tabii bu durum sadece 
dişhekimliğinde geçerli değil tercih 
edeceğiniz tüm fakültelerde aynı 
durum söz konusu. Şu an bir hekime 
düşen hasta sayısı standartların üze-
rinde iken önümüzdeki birkaç sene 
içinde bu ibre tersine dönecektir.

Doktora eğitiminin 
akademik yönü ağırbasmalı

Eskişehir Osmangazi Ü.D.F. Pedodonti A.D.
doktora öğrencisi Alaz Oya Erenel: 



Sizi biraz tanıyabilir miyiz? 
Bursa'da doğdum ve üniversiteye 
kadar hayatımı orada geçirdim. Bir 
yıl Mustafa Kemal Üniversitesi Tıp 
Fakültes'nde okuduktan sonra Ege 
Üniversitesi Dişhekimliği Fakültesi'ne 
yatay geçiş yaptım ve 2020 yılında me-
zun oldum. İki senedir özel sektörde 
dişhekimi olarak çalışıyorum.

Mesleğinizi yapmaya 
başladığınızda aldığınız eğitimin 
eksikliğini hissettiniz mi?
Mezun olduğum okulun pratik anlam-
da çoğu okuldan farkını okurken anla-
mamıştım fakat mezun olduktan sonra 
farkını çok net gördüm ve yaşadım.

Bir yıl tıp fakültesi okumuş olmam 
ve uzmanlık sınavına hazırlanma süresi 
geçirmem sebebiyle pratik dersleri-
miz dışındaki teorik temel tıp dersleri 
de dahil olmak üzere kendimi hiçbir 
zaman eksik hissetmedim.Bilgiyi öğ-
renmekten ziyade bilgiyi nasıl öğrene-
ceğimizi öğrendiğimi düşünüyorum. 
Gerek okulumun verdiği disiplin gerek 
kendi kişisel özelliklerimin bu konuda 
etkili olduğunu düşünüyorum. 

Kısacası kendimi eksik hissettiğim 
spesifik bir konu olmadı fakat pandemi 
döneminde mezun olmuş olmanın 
verdiği bazı olumsuzlukları yaşamam 
sebebiyle, eksik bilgi ve pratik eğitimle 
eğitimimi tamamlamışım gibi düşünül-
düğü için sürecin bu şekilde olmadı-
ğını çalıştığım yerlerde ispatlamam 
zaman aldı.

Fakültenin yıllık kontenjanı ne 
kadardı? Teknik ekipman yeterli 
miydi?
Fakültemizin yıllık kontenjanı 150 
kişiydi. Öğrenci sayısının olanaklara 

göre kesinlikle fazla olduğunu düşü-
nüyorum. Çünkü dördüncü ve beşinci 
sınıftaki pratik eğitimlerimizde yeterli 
teknik ekipman olmadığı için hastala-
rımıza sırayla bakmak zorunda kaldık. 
Hastalarının tedavilerini pratik klinik 
eğitim süresince yetiştiremeyen arka-
daşlarımız da oldu. Belki bu yüzden 
staj tekrarına kalan arkadaşlarımız da 
oldu. Dişhekimliği fakültesi maddi ve 
manevi olarak zorlayıcı bir okul olduğu 
için bu süreçten çoğu arkadaşımın 
olumsuz etkilendiğini düşünüyoru. 
Tabii ki bu tarz aksaklıklar hastaları da 
en az öğrenciler kadar etkilemiştir.

Öğretim üyesi sayısı ve 
donanımları yeterli miydi sizce?
Ege Üniversitesi Dişhekimliği Fakül-
tesi'ni seçerken eski ve iyi bir okul 
olduğunu bilerek, öğretim üyelerini 
araştırarak seçmiştim. Bu konuda 
pişman olmadım. Çok değerli hoca-
larımız ve asistanlarımız oldu. Öğ-
renmek istediğim şeyleri öğrenirken 
bana engel olunduğunu hiçbir zaman 
hissetmedim. Ekipmanın aynı oranda 
yeterli olduğunu düşünmüyorum. 
Hastalarımıza aldırdığımız ya da kendi-
miz finanse etmek zorunda kaldığımız 
birçok ekipman olmuştu.

Kendi okulum adına yeterli öğretim 
üyesi olduğunu düşünüyorum fakat 
ülkemizdeki bütün fakülteler için aynı 
yorumu yapamayacağım.

Eğitiminiz sırasında hasta 
bulmada sorun yaşanıyor muydu?
Kendi eğitimim sırasında hasta bul-
makla ilgili hiçbir sorun yaşamadım.
Çünkü Ege Üniversitesi konumu itiba-
riyle de hem çevre ilçelerden birçok 
hastanın geldiği bir fakülte, hem de 
köklü bir okul olması itibariyle bilinen, 
eğitim ve araştırma hastanesine sahip 
olması sebebiyle de tercih edilen bir 
fakülteydi.

Bugünden geriye dönüp 
baktığınızda eğitimde hangi 
noktaların değiştirilmesini/
düzeltilmesini önerirsiniz?
Geriye dönüp baktığımda en büyük 
sorunun sayımızın fazla olmasından 
kaynaklandığını düşünüyorum. Hasta 
sayısının fazla olması itibariyle pratik 
anlamda ne kadar sorun yaşamasak 
da daha az hasta sayısıyla daha efektif 
tedaviler yapabilir, daha etkili iletişim 
kurabilir, öğretim üyelerimizi gözlem-
lemek ve onların bilgi birikiminden, 
tecrübelerinden yararlanmak için daha 
fazla fırsat bulabilirdik. Daha çok hasta-
larımızı klinik sürelerinde yetiştirebil-
mek derdimiz olmuştu.

Preklinik sürecinde de fantom 
laboratuvarlarının yenilenmesinden 
sonra daha etkili eğitim almaya başla-
dığımızı düşünüyorum fakat yine aynı 
şekilde kalabalık olmamızdan dolayı 
birçok olumsuzlukla karşılaştık. Gerek 
öğrenme ve ödevlerimizi yapma süreci 
olsun, gerek asistanlarımızla iletişimi-
miz olsun zaman zaman sayımız 
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dosya: dişhekimliği eğitimi

Sorun sadece sayı değil; 
kalite düşüyor

İstanbul'da ücretli çalışan meslektaşımız 
Elif Demirkol: 

➔

'Sorunun kesinlikle 
öğrencilerde olduğunu 
düşünmüyorum. Temel 

sorun, onlara yeterli eğitimi 
veremeyecek fakültelerin 

açılmış olması. Bunun 
acilen önünün kesilmesi 

gerektiğini düşünüyorum.'
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itibariyle yeterli verimi alamadığımız 
süreçler oldu. 

Dişhekimi sayısının hızla 
artmasının etkileri nasıl 
gerçekleşiyor sizce?
Öncelikle şunu belirtmeliyim ki asıl 
sorunun sadece kontenjan sayılarının 
artması olduğunu düşünmüyorum.
Artan fakülte sayıları, bu fakültelerin 
kontenjanlarının fazla olması, bu 
kontenjanın ihtiyaçlarını karşılayacak 
yeterli ekipman ve öğretim üyesi 
sayısına sahip olmamaları sorunun 
tek cümlede ana sebebi. Bu da kısır 
bir döngüye sokuyor bütün eğitim ve 
öğretim sürecini. 

Yeterli öğretim üyesi ve ekipmanın 
olmadığı fakültelerde o kadar fazla 

öğrenci belki de öğrenmesi gereken 
temel bilgileri bile öğrenemeden sınıf 
geçmek ya da fakülteyi bitirmek zo-
runda kalıyor. Bu da karşımıza sadece 
çok fazla dişhekimi mezunu sorununu 
değil, artık yeterli eğitimi alamamış 
öğrencilerin mezun olmuş olması soru-
nunu doğuruyor. 

Burada sorunun kesinlikle öğrenci-
lerde olduğunu düşünmüyorum. Temel 
sorun, onlara yeterli eğitimi veremeye-
cek fakültelerin açılmış olması. Bunun 
acilen önünün kesilmesi gerektiğini, 
ekipman ve öğretim üyesi açısından 
yeterli olmayan fakültelerin kapatılma-
sı gerektiğini, var olanların da iyileştiril-
mesi gerektiğini düşünüyorum.

Bunun sonucu olarak mesleğe 
atılan, kendini eksik hisseden, kendini 

kanıtlamak zorunda kalan ve bu süreç 
boyunca çok düşük maaşlarla çalışmak 
zorunda kalan birçok meslektaşım var. 
Ben de buna dahilim. Özellikle pande-
mi döneminde mezun olmanın bizler-
de yarattığı etkileri hala yaşıyoruz. 

Bu süreç tamamen düzeltilemese 
bile, piyasadaki meslektaşlarımızın, 
işveren ve klinik sahibi meslektaşla-
rımızın bu arkadaşlarımıza şartları 
düşünerek yaklaşmaları gerektiğini 
düşünüyorum. Bu konuda birçok tecrü-
beli meslektaşımın yardımcı olduğunu 
ve önümü açtığını görürken birçoğu-
nun da engel olduğuna şahit oldum. 
Fakat birbirimizi ileriye götürecek olan 
kişilerin yine biz dişhekimleri olduğu-
nu düşünüyorum.

Sizi biraz tanıyabilir miyiz? 
Hacettepe Üniversitesi Dişhekimliği 
fakültesinde okudum. 2019 yılında 
mezun oldum. İki yıldır özel bir diş 
hastanesinde dişhekimliği yapıyo-
rum. 

Mesleğinizi yapmaya 
başladığınızda aldığınız eğitimin 
en çok hangi açılardan eksikliğini 
gördünüz?
Bizim okulumuzun teorik eğitimi çok 
iyiydi ama pratik eğitimde yeterli 
hasta bakamadık. Bu durum mezun 
olduktan sonra kendime olan güve-
nimi geç kazanmama neden oldu. 

Fakültenin yıllık kontenjanı ne 
kadardı? Teknik ekipman yeterli 
miydi?
Benim okuduğum 2014-2019 
yılları arasında ortalama 180 kişilik 
sınıflar vardı. Preklinikte yeterli alan 
oluyordu ama stajlarda ünit sayısı 
çok yetersizdi. Herkes aynı anda 

hasta bakamıyordu. Bize dağıtılan 
malzemeler sayılıydı ve çoğu şeyi 
tekrar para verip yeniden almamız 
gerekiyordu.

Öğretim üyesi sayısı ve 
donanımları yeterli miydi sizce? 
Öğretim üyelerimizin sayısı çoğu 
fakülteye göre hayli fazlaydı. Dona-
nımları çok iyiydi. Ders esnasında o 
kalabalıkta çok yardımcı olamasalar 
bile mutlaka ders çıkışı sorularımızı 
yanıtlarlardı.

Eğitiminiz sırasında hasta 
bulmada sorun yaşanıyor 
muydu?
Hasta bulmakta bazı bölümlerde 
ciddi problemler yaşadık. Özellikle 
protetik diş tedavisi ve endodonti 
stajlarında çok zor hasta buluyorduk 

Bugünden geriye dönüp 
baktığınızda eğitimde hangi 
noktaların değiştirilmesini/

düzeltilmesini önerirsiniz?
Geriye dönüp baktığımda; daha fazla 
vaka görmek ve daha donanımlı 
mezun olmak adına kontenjanların 
uygun sayıya düşürülmesini, bazı zor 
stajlarımızın süresinin düzenlenme-
sini ve malzemelerin temini konusu-
nun öğrencinin sorumluluğundan 
çıkmasını isterdim. Ayrıca öğrencilik 
hayatımızda hasta bulmak gibi bir 
stres yaşamadan derslerimize ve 
hastalarımıza odaklanmanın daha 
doğru olduğunu düşünüyorum.

Kontenjan artışlarının doğal 
sonucu olarak dişhekimi sayısı-
nın hızla artmasının etkileri nasıl 
gerçekleşiyor sizce?
Dişhekimi sayısının hızla artışı hem 
iş olanakları hem de donanım olarak 
yetersizliğe sebep oldu. Devlete 
atanmak çok daha zor hale geldi. 
Dolayısıyla özel sektöre talep arttı. 
Ancak özel sektörde şartlar önceki 
dönemler gibi cazip değil maalesef.

Bazı stajlarda hasta 
bulmakta çok zorlanıyorduk

Kayseri'de ücretli çalışan meslektaşımız Tülay Arslantaş:



Odalarımızın ve Türk Dişhekimleri Birli-
ği’nin kurulmasını sağlayan 3224 sayılı 
yasa çıkmadan önce Hatay’daki meslektaş-

larımız da dişhekimlerinin sorunlarına yönelik mü-
cadelelerini Tabip Odası bünyesinde yürütüyordu. 
3224 sayılı Türk Dişhekimleri Birliği Kanunu’nun 
yürürlüğe girmesiyle bağımsız mesleki örgütlenme 
hakkının elde edilmesinin ardından Hatay Dişhe-
kimleri Odası 6 Ocak 1986 tarihinde resmi olarak 
kuruldu. 

Kurucu üye olarak atanan Mustafa Kıyak, 
Başar Vekil, Nazif Günay, Hayri Karaman, 
A. Latif Günay, A. Zeki Saygılı, Cemil Altay, 
İnayet Taşçı ve Semir Ziroğlu çalışmalara baş-
ladıktan üç ay sonra üye yazımını ve gerekli evrağı 
tamamlayarak ilk Olağan Genel Kurulu yapabile-
cek hale geldiler. Nisan 1986 tarihinde yapılan 1. 
Olağan Genel Kurul’da da Mustafa Kıyak, Başar 
Vekil, Nazif Günay, İnayet Taşçı ve Hayri Karaman  
yönetim kuruluna seçildi ve Mustafa Kıyak ilk oda 
başkanı oldu.

İlk yılların zorlukları
Yeni kurulan, doğal olarak az sayıda üyeye sahip Oda 
ilk yıllarında elbette önemli zorlukların üstesinden 
gelmek durumundadır. Tek odada, tek sekreterlik 
daktilo, tek telefon ve birkaç sandalyeyle kurulan 
Oda merkezine sonraki yıllarda bilgisayar alındığında 
büyük bir mutluluk yaşanır. TDB genel kurulları 

odalarımız
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Asi’yle Akdeniz arasında...
3224 sayılı TDB Kanunu’nun yayımlanmasının ardından kurulan ilk dişhekimleri odalarından biri olan Hatay 
Dişhekimleri Odası üyelerinin Oda etkinliklerine ilgisinin yüksekliğiyle gıpta edilen Odalardan biri. Kurucu 
Başkan Mustafa Kıyak’ın değerlendirmelerine de başvurduğumuz dosyamızda Oda’nın hizmet binasının belediye 
tarafından iş makineleriyle yıkıldığı günlerden Oda Başkanının muayenehanesinin sahte dişhekimleri tarafından 
kundaklandığı günlere kadar badirelerle dolu mücadele hayatından kesitler aktardık. 

➔

1986 yılı, Hatay Dishekimleri Odası’nın ilk Genel Kurulu.

Odanın kuruluş çalışmalarından 
biraz bahseder misiniz?
1979 yılında İstanbul Üniversitesi Diş-
hekimliği Fakültesi’nden mezun oldum. 
İki yıl İstanbul’da kendimi geliştirmek 
amacıyla çalıştıktan ve askerliğimi de 
tamamladıktan sonra 1983 yılının Mayıs 
ayında Antakya’da muayenehanemi 
açtım. O zamanlar dişhekimleri Tabipler 
Odası bünyesindeydi ama orada aktif 
olamıyorlardı. Bundan dolayı kendi birli-
ğimizi kurma gereğini hep dile getirdik. 

İstanbul Ü.D.F.’nden 1978-1981 yılları 
arasında mezun olan arkadaşlarımla 
ilişkilerimiz hiç kesilmedi. Bunların ara-
sından çok sevdiğim ve saygı duyduğum 
dostum, kardeşim ve meslektaşım, 
TDB’nin kuruluşunda en çok emeği 
geçen Celal Korkut Yıldırım beni arayıp ; 
“Kendi birliğimizi kurmak istiyoruz, sen 

de Hatay’da oda kuruluşu için bize katkı 
sağlayabilir misin?” deyince hiç zaman 
kaybetmeden çalışmalara başladık. 
Odanın kurulabilmesi için 100 dişheki-
minin kaydı gerekiyordu. Hatırladığım 
kadarıyla Hatay’daki dişhekimi sayısı 105 

dolaylarındaydı ve ben 65. sıradaydım. 
Muayenehanelerimizi bir süreliğine ka-
patma özverisi göstererek Hatay’ın tüm 
ilçelerini dolaşmış ve yanılmıyorsam 103 
dişhekiminin kaydını gerçekleştirmiştik.

Hatay Dişhekimleri Odası’nın kuruluş 
aşamasında bana çok büyük destek 
olan meslektaşlarım Başar Vekil ve Nazif 
Günay’a bu vesileyle tekrar teşekkür 
ederim.

İlk faaliyetleriniz nelerdi?
Odamızın ne yeri ne de parası vardı. 
Başar Vekil, Nazif Günay ve daha birçok 
meslektaşımızın maddi manevi katkıla-
rıyla çeşitli etkinlikler düzenledik. Hatta 
İlk balomuzda piyango çekilişi gerçek-
leştirdik. Ayrıca meslektaşlarımızdan 
topladığımız bağışlarla Odamız için bir 
yer kiraladık. Türkiye’de en az 100 dişhe-

Hatay Dişhekimleri Odası Kurucu Başkanı Mustafa Kıyak:

Hızlı bir şekilde kurumsallaştık



iki kere ziyaret edildi, eğitici kitapçıklar, diş fırçası, 
diş macunu verildi ve dişlerin güçlenmesi için flor 
vernik uygulandı. 

Oda tarihinde kara gün
Hatay Dişhekimleri Odası 1986 yılından 2007 yılına 
kadar Antakya Belediye Parkı binasında çalış-
malarına devam eder. Oda binasının bahçesinde 
resim yarışması ve sivil toplum örgütlerinin birçok 
sergisine ev sahipliği yapılır. Tüm dişhekimlerinin 
yanı sıra ailelerinin de Oda bahçesine gelip oturdu-
ğu, bahçede yemekler yendiği güzel bir sosyal ortam 
oluşur. Birçok etkinliklere ev sahipliği yapan bu bina 
için 2006-2008 yıllarında yıkım kararı alınır. Oda 
Başkanı Nebil Seyfettin yoğun çaba göstermesine, 
bütün meslektaşlarımız engel olmaya çalışmasına 
rağmen binanın yıkımına engel olunamaz. 

Hatay Dişhekimleri Odası ilk bilimsel toplantıla-
rını okulların, Antakya Ticaret Odası’nın konferans 
salonlarında ve İskenderun ilçesindeki konfe-
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için Ankara’ya gidecek delegasyonların üyeleri eko-
nomik sıkıntıdan dolayı yıllarca gidiş geliş masraf-
larını kendileri karşılar. 

Hatay Dişhekimleri Odası kurulduğu ilk günden 
itibaren bülten ve daha sonra da dergi çıkaran 
birkaç odadan biridir. Oda yöneticileri bu dergi-
lerin hazırlık aşamasında henüz internetin, dijital 
baskı tekniklerinin olmadığı zamanlarda matbaa-
larda sabahlar ve önemli bir görevi yerine getirir. 
“Gülümse” adlı dergi pandemiye kadar üç aylık 
peryotlarla düzenli olarak yayımlanır.

Toplum ağız diş sağlığı çalışmalarına 
tam destek
Oda, Türk Dişhekimleri Birliği tarafından ulusal 
çapta düzenlenen tüm toplum ağız diş sağlığı kam-
panyalarında da görev alır. 

Bu çalışmaların en önemlilerinden biri olan 
Sağlığı Geliştiren Okullar Projesi’nin (SGOP) 2014-
2018 yılları arasında pilot olarak uygulanduğu 
illerden biri de Hatay’dı. Hatay Dişhekimleri Odası 
Toplum Ağız Diş Sağlığı Komisyonu’nun Oda üyesi 
gönüllü meslektaşlarımızı seferber ederek yürüt-
tüğü çalışmada Fenerbahçe İlkokulu, Nizamettin 
Özkan İlkokulu, Emel Akçay İlkokulu ve Mithat 
Paşa İlkokulu’nda 1. sınıftan 4. sınıf öğrencilerine 
kadar toplam 1310 öğrenciye ağız diş sağlığı eğitimi 
verildi.

Prof.Dr. İnci Oktay’ın koordinatörlüğün-
de yürütülen proje kapsamında ilkokul birinci 
sınıfında muayene edilerek kontrol altına alınan 
öğrenciler ilkokulu tamamlayana kadar yılda en az 

kimini kaydedip, Türk Dişhekimleri 
Birliği’nin kuruluşunu sağlayan beş 
ilden birisi Hatay’dı. 1986 yılında 
Hatay Dişhekimleri Odası olarak 
meslektaşlarımızla ilk olağan genel 
kurulumuzu yaptık ve ilk oda baş-
kanı olarak seçildim. Deneyimsizli-
ğimize rağmen önemli çalışmalar 
gerçekleştirdik. Öncelikle tabela 
standartını kısa sürede sağladık. 
Hatay’ın birçok ilçe ve köy okullarında 
öğrencilere “Sağlık Ağızdan Başlar” 
adıyla ağız ve diş  sağlığı eğitimi verdik. 
Diş fırçası ve diş macunu dağıttık. Çocuk 
Esirgeme Kurumu, Kimsesizler Yurdu ve 
Huzurevini gibi yerlerde ağız diş sağlığı 
eğitimi verdik.  

Sahte dişhekimleri önemli bir 
sorundu değil mi?
Evet ve bununla ciddi bir şekilde mü-
cadele ettik. Belli oranda başarılı olduk 
ama örneğin sahte dişhekimliğinin 
Türkiye’deki belki en önemli odakların-
dan biri olan Kırıkhan’a defalarca gidip; 

Valiliğe, Sağlık Müdürlüğü’ne bildirme-
mize rağmen genellikle siyasi iktidarların 
himayesinde olduklarına şahit olduk.

Mesleki çalışmalar dışındaki 
faaliyetlerinizden de biraz 
bahseder misiniz?
1990-1992 arasında ikinci kez oda baş-
kanlığına seçildim. İkinci dönemde ku-
rumsallaşma adına çalışmalarımız oldu. 
En çok üstünde durduğum konu diğer 
meslek odalarıyla ortaklaşa çalışıp, güçlü 
bir üst örgüt kurmaktı. Bu dönemde Ha-
tay Dişhekimleri Odası’nın öncülüğünde 
HAMOK’u (Hatay Meslek Odaları Koordi-

nasyon Kurulu) kurma hedefimize 
ulaştık. Artık gerektiğinde birlikte 
hareket edebilen bir üst örgütü-
müzün kurulması beni fazlasıyla 
sevindirmişti. 

HAMOK’un ilk eylemi 1993 
yılında katledilen Uğur Mumcu’nun 
katledilmesini protesto mitingiydi. 
Bu miting 12 Eylül 1980 darbesin-
den sonra Antakya’da yapılan ilk 

mitingdi ve oldukça görkemliydi.
Hatay Dişhekimleri Odası yeni kurul-

masına rağmen çok üretken ve başarılı 
çalışmalarıyla oldukça ses getirmişti. 
Hatta dönemin Valisi Sami Oytun’un 
“Hatay Dişhekimleri Odası’nı örnek alın” 
şeklinde bir demeci olmuştu. İkinci 
Oda başkanlığı dönemim sona erdikten 
sonra Yüksek Disiplin Kurulu, Denetleme 
Kurulu üyelikleri ve delege olarak birçok 
kez Türk Dişhekimleri Birliği organlarında 
görev aldım. Odamızın ve Birliğimizin 
kuruluş aşamasından bugüne kadar 
emeği geçen tüm meslektaşlarımıza çok 
teşekkür ederim.

TDB’nin 1993 yılında Hatay’da yaptığı Bölge Toplantısı’ndan bir kare.

1990 yılı Hatay Dişhekimleri Odası Genel Kurulundan.
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rans salonlarında gerçekleştirir. Toplantıya katılan 
misafirlere Oda aktivistleri kendi evlerinde hazırla-
dıkları yöresel yemekleri ikram eder.

Oda, binası yıkıldıktan sonra bir süre Antakya ilçe-
sinde eski devlet hastanesi yolunda kiralık bir büroda 
çalışmalarını yürütür. 2009-2012 yılları arasında 
Odaya ait bir bina alınması çalışmalarına başlanır ve 
2012 yılında yönetici ve üyelerin katkılarıyla bugün de 
kullanılan oda binası satın alınır.

 
Sahte dişhekimlerinin saldırısı
Oda’nın kuruluşundan itibaren en büyük problemle-
rinden ve mücadele alanlarından biri sahte dişhekim-
leri olur. Sağlık Müdürlüğü’nün görevi olmasına rağ-
men bu problemle Oda daha çok ilgileniyordu. Sahte 
dişhekimleriyle ilgili afişler sokaklara, tüm kurumlara 
asılır. Okullarda, sivil toplum örgütlerinde ve sosyal 
yardımlaşma derneklerinde defalarca sahte dişhekimi 
tehlikesini anlatan toplantılar düzenlenir.

Bir yandan da sahte dişhekimlerinin üzerine hızla 
gidilir, baskınlar yapılır, suçüstü yakalayıp, savcılığa 
şikayet edilir, bazılarının hapis cezası almaları da sağ-
lanır.  Tabii bu problemlerin üzerine gidildikçe çeşitli 
saldırılara da maruz kalınır. 2005 yılında Oda Başka-
nı Nebil Seyfettin’in Antakya’da Hastane Caddesin-
deki muayenehanesi gece vakti ateşe verilir. Kimseyle 
kişisel bir husumeti olmayan Seyfettin’e yapılan sal-
dırının mücadele ettiği sahte dişhekimleri tarafından 

diye yapılmış olduğu düşünülür. Yine, Oda Başkanı 
Seyfettin’in ailesine, ilkokulda okuyan çocuklarına 
telefonla tehditler yapılır, çocukları okullara aylarca 
özel güvenlikle gitmek zorunda kalır. 

Dönemin TDB Genel Başkanı Celal Korkut Yıldı-
rım, Merkez Yönetim Kurulu üyeleri ve birçok Oda 
başkanı Hatay’a giderek Hatay Dişhekimleri Odası’y-
la dayanışmalarını sergilerler. Vali, Belediye Başkanı 
ve Emniyet Müdürü ziyaret edilerek şehir merkezin-
de basın toplantısı düzenlenir. 

 
Sosyal programlar
Meslektaşlar arasındaki iletişimi ve dayanışmayı 
güçlendirmek için Oda birçok etkinlik düzenler. Bir 
sınır kenti olmanın avantajıyla uluslararası bağlantı-
lar da kurulur. Suriye, Lübnan ve Ürdün dişhekimleri 
birliklerinin kongrelerine turlar düzenlenir. 
Arap Dişhekimleri Birliği kongreleri için iki kez 
Şam’a gezi düzenlenir. Bu Kongre toplantılara zaman 
zaman TDB ve dişhekimleri odalarının yöneticileri de 
katılır. 
Hatay Dişhekimleri Odası 36 yıl önce başladığı 
mücadelesine Nebil Seyfettin Başkanlığında, Ahmet 
Karbeyaz (Başkanvekili), Davut Akemoğlu (Genel 
Sekreter), Leyla Ergün (Sayman), Burhan Man-
suroğlu, Başak Orukoğlu, Emire Merve Ayran-
cı, İhsan Cemal Melek ve Ahmet Eraslan’dan 
oluşan Yönetim Kurulu’yla devam ediyor.
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Antakya Belediye Parkı içerisinde Hatay Tabip Odası’yla birlikte kullanılan Oda binasının 2007’de 
belediye tarafından iş makineleriyle yıkılması büyük tepki toplamıştı (üstte). Sahte dişhekimleriyle 
mücadelenin yoğunlaştığı 2005 yılında Oda Başkanı Nebil Seyfettin’in muayenehanesi 
kundaklanmıştı (yanda).

Antakya Atatürk Parkı’ndaki Oda lokalinde verilen yemekte Kurucu Başkan Mustafa Kıyak, dönemin TDB Genel Başkanvekili Celal Korkut Yıldırım ve 
Oda Kurucu Yönetim Kurulu üyesi Nazif Günay (1993) (solda). TDB’nin ilk Genel Başkanı Yılmaz Bilgin TDB’nin kuruluşundaki katkıları nedeniyle ilk 
Oda Başkanı Mustafa Kıyak’a plaket verirken (ortada). Hatay Dişhekimleri Odası meslektaşlarımızı Oda faaliyetlerine ortak etme konusunda bugüne 
dek örnek bir başarı gösterdi.
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Duyurular / Yeni ürünler

Van Dişhekimleri Odası Tel: 0.432.215 36 39

Augmentasyon Teorik ve Uygulamalı PRF
23 Temmuz 2022

İstanbul Dişhekimleri Odası Tel: 0.212.225 03 65

Bilimsel Toplantı Temmuz 2022 (Porselen Laminalarda 
Öngörülebilir Klinik Başarı İçin İpuçları)

27 Temmuz 2022

Mardin Dişhekimleri Odası Tel: 0.555.080 47 17     

İmplant Üstü Protezlerde 
Yumuşak Doku Şekillendirme: Klinik İpuçları

31 Temmuz 2022

SDE Yüksek Kurulu’nun Temmuz 2022 tarihli toplantısında değerlendirilen etkinlikler:
KREDİLENDİRİLEN ETKİNLİKLER

TDB 26. Uluslararası Dişhekimliği 
Kongresi

8-11 Eylül 2022 
İstanbul Kongre Merkezi 
www.tdbkongreleri.org

DenTech China 2022 
26. Çin Uluslararası 
Fuar ve Sempozyumu

18-21 Ekim 2022
Şangay - Çin
www.en.dentech.com.cn

Dental Salon 2023
53. Moskova Uluslararası Sergisi

24-27 Nisan 2023
Moskova - Rusya
www.en.dental-expo.com

Greater NewYork Dental Meeting

25-30 Kasım 2022 
New York - ABD
www.gnydm.com

22-26 Kasım 2022
Paris - Fransa
www.adfcongres.com

Fransa Dişhekimleri Birliği (AFD)
Kongresi

Kongre Kurs Sempozyum

14-18 Mart 2023 
Köln - Almanya
www.ids-cologne.de

IDS - International Dental Show

VEFAT
İstanbul Dişhekimleri Odası 

üyesi meslektaşımız 
Memet Ali Yılmaz    

(1970 Marmara Ü.D.F. mezunu) 
yaşamını yitirmiştir.

Adana Dişhekimleri Odası 
üyesi meslektaşımız 

Erkut Akçalı    
(1995 Ankara Ü.D.F. mezunu) 

21 Haziran 2022 günü yaşamını yitirmiştir.

Ailelerinin ve yakınlarının acısını paylaşır, başsağlığı dileriz.

Sakarya Dişhekimleri Odası 
üyesi meslektaşımız 

Mehmet Özbil Saruhan     
(1978 Marmara Ü.D.F. mezunu) 

16 Temmuz 2022 günü yaşamını yitirmiştir.

3D printer
Dentcare BQP-D15

Dijital dişhekimliği için yüksek hız, yüksek doğruluk, 
yüksek kararlılık ve yüksek dayanıklılığa sahip yeni nesil 3D yazıcı

Projektör üretiminin dünya lideri BenQ’nun patentli teknolojisi DLP 
ile tasarlanmış Dent Care BQP-D15 3D printer ve reçinesi ile daki-

kalar içerisinde kalıcı kron üretimi dakikalar içerisinde artık daha kolay. 
Üretim gücüne oranla çok daha az yer kaplaması, çalışma düzeni ve 
kullanım kolaylığı ile her ortamda verimliliğinizi artıracaktır.

Özellikleri
•	 Dental	üretim	için	Ultra	Hızlı	DLP	teknolojisi	
•	 Esnek	ve	açık	sistem
•	 Yüksek	çözünürlük	ve	doğruluk
•	 Mükemmel	netlik	elde	etmek	için	üstün	optik	tasarım
•	 Kullanıcı	dostu	ara	yüzü
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Kitap

Dişhekimleri yazıyor

‘ Okumak da 
 yazmak da 
 özgürlük’

Sinem Gülsoy Usta:

İlk çocuk kitabı ‘Sihirli İngiliz 
Anahtarı’ geçtiğimiz ay yayımla-

nan meslektaşımız Sinem Gülsoy 
Usta duygularını şöyle ifade ediyor: 
“Çocukluk hayalim olan yazarlık 
mesleğiyle ‘Sihirli İngiliz Anah-
tarı’ vasıtasıyla tanışmış oldum. 
Küçükken hep bir yazar olmanın 
hayalini kurarak dergilere kom-
pozisyonlar, şiirler gönderen ben, 
sonunda hayalimi gerçekleştirdim; 
hem kitabım hem de bazı web 
sitelerinde yayımlanan kısa hika-
yelerimle. Benim için okumak da 
yazmak da özgürlüktür. Oğlumun 
hayatıma girmesiyle de bu özgür-
lüğüm çocukluğun getirmiş olduğu 
saf ve sevgi dolu renkli hayallerle 
taçlanmış oldu. Hayatın hengame-

sinde kendini unutan tüm meslek-
taşlarımın da kitaplar aracılığıyla 
kanatlarını fark edebilmelerini 
dilerim.”

Sakarya Dişhekimleri Odası 
Yönetim Kurulu’nda Sayman olarak 
görev yapan Sinem Gülsoy Usta, 
2009’da Marmara Üniversitesi 
Dişhekimliği Fakültesi’nden mezun 
oldu. Farklı birkaç poliklinikte ve 
bir yıl da kamuda çalıştıktan sonra 
2019’dan itibaren de muayenehane-
sinde çalışmaya başladı. 2010’dan 
bu yana Sakarya Dişhekimleri 
Odası’nın Denetleme ve Yönetim 
kurullarında görev aldı. Evliyim ve 
bir erkek çocuk annesi olan mes-
lektaşımızın öyküleri de çeşitli web 
sitelerinde yayımlanıyor.

Oyuncakları kim sevmez?
Ahşap yahut metal, pilli ya-

hut elektrikli olması fark etmez. 
Hepsinin yeri ayrıdır. Her birini 
ayrı severiz.

Ama… İçlerinden biri konu-
şursa… Evet, evet; bir insan gibi 
konuşursa… Yetinmez, bir de 
etrafı toparlar, bozuk şeyleri 
tamir ederse… Büyülüyse… Onu 
bir başka severiz, değil mi?

Sihirli İngiliz Anahtarı, alışkın 
olmadığımız bir dostluğun hikâ-
yesi; sıcak ve çarpıcı…

Grafik tasarımcı Serap De-
liorman’ın resimlediği esere 
tüm internet kitapçılarından da 
ulaşabilirsiniz.

Sinem Gülsoy Usta
Resimleyen: 
Serap Deliorman
Küçük Prens Yayınları
22 s. 1. Baskı 2022

Sihirli 
İngiliz 
Anahtarı

Sanatın çeşitli alanlarında ürünler veren meslektaşlarımızın çalışmalarına 
sayfalarımızda yer vermek bizim için büyük bir zevk. Edebiyat da bu 
alanlardan biri. Geçtiğimiz iki yıl içinde kitapları yayımlanan meslektaşlarımız 
Sinem Gülsoy Usta, Tuğba Gürbüz ve Ahu Eser Eset muayenehanelerinden 
yazın dünyasına katılan meslektaşlarımızın sadece üçü. Kitaplarını tanıtırken 
meslektaşlarımızın yazma eylemine ilişkin görüşlerini de aldık.
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‘Öğretici olmaktan çok 
 sahici olmasını yeğlerim’

Tuğba Gürbüz:

Marmara Üniversitesi Dişhe-
kimliği Fakültesi mezunu 

meslektaşımız Tuğba Gürbüz’ün 
çocuk öykü kitabı Pelin ve Küçük 
Dostu Karamel de geçtiğimiz yıl 
yayımlandı. 

Pelin ve Küçük Dostu Karamel 
Gürbüz’ün ilk çocuk kitabı olsa 
da meslektaşımızın tek başına ve 
birlikte olarak birçok eseri çeşitli 
basılı ve dijital yayın organlarında 
yayımlandı. “Ütopya: Benim de Bir 
Hayalim Var” ve “Gurbet, Hasret, 
Fedakarlık, Aşk” öykü seçkilerin-
de öyküleriyle yer alan Gürbüz’ün 
Lodos Çarpması (2015) ve Kendi-
siymiş Gibi (2020) adlı öykü kitap-
ları NotaBene Yayınları’ndan çıktı. 
Çanakkale Dişhekimleri Odası Genel 
Sekreterliği görevini de sürdüren 
meslektaşımızın Pelin ve Küçük 
Dostu Karamel kitabı Sia Çocuk 

tarafından yayımlandı.
Tuğba Gürbüz, kendi ifadesiyle 

“en çok kızı Deniz’i ve içinde yüzülen 
denizi” seviyor. Sevdiği diğer şeyler: 
deniz kenarında yürümek, renkli 
taşlar ve midye kabukları toplamak, 
papatyalar, zeytin ağaçları, bulut-
lar, kediler, kitaplar, defterler ve 
hamakta sallanmak... Gürbüz, Pelin 
ve Küçük Dostu Karamel için şu 
ifadeleri kullanıyor:

“Dişhekimi olduğum için sık sık 
ağız diş sağlığıyla ilgili öyküler 
yazmam bekleniyor. Doğrudan ağız 
diş sağlığı eğitimi veren, okuru bu 
yönde bilgilendirmeye çalışan öy-
küler yazmayı hiçbir zaman düşün-
medim. Çocukların etrafı ona bilgi 
vermeye hevesli yetişkinlerle dolu. 
Hiç olmazsa okudukları kitapların 
içinde özgür olmalarını isterim. 

Yazdığım öykülerin öğretici 

olmasından çok sahici olmasını, 
dilinin temiz ve akıcı olmasını 
yeğlerim. Yine de ilgi alanlarımız, 
hayatla ilgili temel meselelerimiz 
elbette yazdığımız metinlerin içine 
sızıyor. Ben de 22 yıllık dişhekimi 
olarak toplumda çok yaygın olan 
diş hekimi korkusuna kayıtsız kala-
madım örneğin. “Ağaçkakan Oyuk 
Açan” adlı öyküde Pelin ve annesini 
bir diş kliniğinde görüyoruz. Pelin 
başta çok gönülsüz gitse, kaçmaya 
yeltense de korkularıyla yüzleşiyor 
ve dolgusunu yaptırıyor. Öykü-
deki ayrıntılar hem bir dişhekimi 
ziyaretinin, yapılacak işlemlerin 
neye benzediğini gösteriyor hem de 
çocuklarla felsefe oturumlarında 
tartışılabilecek “Cesaret nedir? Ce-
sur kişi kimdir? Cesur olmak hiçbir 
şeyden korkmamak mıdır?” gibi 
kimi soruları da ortaya koyuyor.”

Haşarı ama çok sevimli bir kızla tanışmak ister misiniz? 
İsterim diyorsanız tanıştıralım sizi, adı Pelin. Bu kitapta 

beş değişik öyküsü var bu sevimli kızın. Babası gemilerde çalı-
şıyor, annesiyse bir turizm bürosunda. Canı çok kolay sıkılan 
Pelin, durduğu yerde duramıyor hiç.

Ya odasında bir hayvanat bahçesi kuruyor, ya yolda buldu-
ğu köpeği sahipleniyor ya da annesinin kendisine her gün bir 
sürpriz yapmasını bekliyor. Evet haşarı, ama çok da akıllı ve 
sevimli. Hazır mısınız Pelin’in serüvenlerini okumaya?

Pelin ve 
Küçük Dostu Karamel 

Tuğba Gürbüz
Sia Çocuk Yayınları / 64 s.  / 1. Baskı 2021
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Kitap

‘Hayatta en 
dinlendiğim anlar 
yazdığım anlar’

Dr. Ahu Eser Eset:

Ankaralı meslektaşımız Dr. Ahu 
Eser Eset’in ‘Kırık Aşklar Lima-

nı’ adlı romanı 2020 yılında yayım-
landı. 2020-22 döneminde Ankara 
Dişhekimleri Odası (ADO) Disiplin 
Kurulu Başkanlığı görevini de yü-
rüten meslektaşımız uzun yıllardır 
süren yazma serüveninin basılı ilk 
eseri olan Kırık Aşklar Limanı’na 
ilişkin bizimle şu satırları paylaştı:

“2018 yılında ADO tarafından 
düzenlenen TDB Kongresi’ndeki 
‘Sanatçı Dişhekimleri Sergisi’nin 
duyurusunu sosyal medya hesap-
larımdan yayımlarken ‘mesleği-
mizin doğal sonucu olan sanata 
yatkınlığımız veya gizli yeteneklerin 
bu mesleği seçmesi ile ilgili düşün-
celerinizi eserlerimizin başında 
konuşabilmek dileğiyle kongremizde 

görüşmek üzere’ diye bir paylaşım 
yapmıştım. 

Sanata yakınlık ve hekimlik ilişki-
sini ortaya koyan çalışmalar var mı 
bilmiyorum, ancak pek çok meslek-
taşımın başarılı sanatsal etkinlik-
lerini gözlemlemek ‘evet galiba var’ 
diye düşündürüyor. 

Benim yazma yolcuğum 2000’li 
yılların başından itibaren roman, 
şiir, öykü ve deneme türlerinde 
devam ediyor. Bugün paylaştığımız 
romanım Eylül 2020’de okuyucu-
suyla buluştu. Sağlık çalışanları ve 
tüm insanlık için çok zorlu geçen 
pandeminin başlangıç yılında böyle 
bir yenilik, yaşamın bana sunduğu 
en güzel armağanlardan biri oldu. 

Kitaplarını zevkle takip ettiğim 
Sayın Hakan Günday’ın ‘Yalnız 
yapılan işlerdir roman yazmak, 

öykü yazmak, şiir yazmak… Bunları 
yalnız yapıyorsun. Kendi doldur-
duğunuz bir denizde yine kendiniz 
yüzüyorsunuz, boğuluyorsunuz, 
kurtuluyorsunuz veya bir sabah 
uyanıyorsunuz deniz kurumuş. Siz 
ancak kumda yüzdüğünüzü zanne-
diyorsunuz’ diye bir saptaması var 
yazma sanatıyla ilgili. Bu anlamda 
dişhekimliği de özellikle muayene-
hane hekimleri için aynı tanımla-
mayla ele alınabilecek bir branş. 
Galiba benim yaratıcılığımda her iki 
uğraşımın yalnızlığı sinerji olarak 
yansıdı. Her türlü zorluğuna karşın 
âşık olduğum mesleğimi yaparken 
en dinlendirici anlarım olan yazma 
süreçlerim, umarım uzun süre ve 
yeni eserlerle devam eder. 

Hepimizin sağlığında, güzellikleri 
paylaşabilmek umuduyla...”

Bu beklenmedik bir zamanda 
içime düşen bir sevgiydi… 

Aşkların kırılgan olduğunu öğret-
mişti hayat bana. Bu yüzden, kırık 
aşkların limanı olmak yerine, dur-
gun sularda sakin bir ADA olmayı 
tercih etmiştim.

Hayallerindeki üniversiteyi 
kazanan Ada’nın önünde ihtimal-
lerle dolu yepyeni bir hayat vardır. 
Yeni arkadaşlar edinecek, âşık 
olacak, harika bir kariyer yapacak 

ve adımlarını umutla atacaktır. 
Ancak hayat her zaman düşlerdeki 
gibi ilerlemez. Genç kızın hayat 
çizgisi bir anda değişir; kahkaha 
ve sevgiye, acı ve hüzün de eşlik 
eder. 

Hayatının merkezine kariyerini 
yerleştiren Ada, güçlü ve bağımsız 
bir kadın olmak için durmadan 
çalışır. Artık hayatın karşısına 
çıkaracağı sürprizlere hazırdır. Ke-
dere, mutluluğa, en çok da aşka… 

Kırık Aşklar Limanı

Ahu Eser Eset
Nemesis Yayınevi / 320 s. / 1. Baskı Eylül 2020
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İmzası: 

......................................
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Sürekli Dişhekimliği Eğitimi Kredilendirilmiş Soruları
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E E E E E E E E E E

194. sayının yanıt anahtarı:
A B D E C E D E C C

  Süt dişi minesinin daimi diş 
minesine göre daha uzun 
sürede asitlenmesinin nedeni 
aşağıdakilerden hangisidir?

[a]  Olası davranış yönlendirme 
problemlerinin karşılanması

[b]  Süt dişinde minenin daha 
yoğun oluşu,

[c]  Mine prizmalarının süt dişinde 
daha düzenli oluşu,

[d]  Mine prizmalarının süt dişinde 
daha düzensiz oluşu,

[e]  Hiçbiri

 Büyümeyle beraber kemik 
segmentinin kemiğin bütününe 
göre farklı yerde teşekkül 
etmesi olayına ne ad verilir?

[a] Relokasyon
[b]  Drift
[c]  Piezoelektrik
[d]  Remodeling
[e]  Hiçbiri

 Apeksi kapanmamış dişlerde 
aşağıdakilerden hangisi 
vitaliteyi ölçmek için en uygun 
yöntemdir.

[a] Elektirikli pulpa testi
[b]  Soğuk testleri
[c]  Laser Doppler Flovmetry 
[d]  Sıcak testleri
[e]  Hiçbiri

 Aşağıdaki seçeneklerden 
hangisi yanlıştır?

[a] Anjina pektoris hikayesi 
olan bir hastada nitröz oksit 
kullanılması sakıncalıdır.

[b]  KOAH olan hastalarda supin 
pozisyondan kaçınmak 
gereklidir.

[c]  8 ay önce MI geçirmiş olan 
bir hastada nitröz oksit 
kullanılarak diş çekimi 
yapılabilir.

[d]  KOAH olan hastalarda 
sedatiflerin kullanılması 
kontrendikedir.

[e]  Açlık hissi, uyku hali ve 
hipotansiyon hipogliseminin 
bulgulanndandır.

 Lateral oklüzyonda çalışan 
tarafta sellektif möllerne 
hangi tüberküllerden 

 yapılır ?

[a] Üst dişlerin 
palatinallerinden

[b]  Alt dişlerin bukkallerinden
[c]  Üst dişlerin bukkallerinden
[d]  Üst dişlerin linguallerinden
[e] Alt dişlerin her iki 

tüberkülünden

 Tüm dişeti liflerinin 
dişe bağlandığı sement 
bölgesinde bağ dokusu ve 
diş arasında oldukça büyük 
bir bağlanma vardır. Bu 
bağlantıya ne denir?

[a] Epiteliyal ataşman
[b]  Bağ dokusu ataşmanı
[c]  Gingival pleksus
[d]  Transgingival lifler
[e]  Transdental lifler

  Aşağıdaki ifadelerden 
hangisi doğrudur?

[a] Ayak bileği ödemi karaciğer 
hastalığına bağlıdır.

[b]  Epilepsi hastalarında 
kullandıkları ilaca bağlı 
dişeti hiperplazisi görülebilir

[c]  Artriti olan hastanın 
aspirin kullanması 
sakıncalıdır.

[d]  Disfaji; yutma güçlüğü 
demektir.

[e]  Hepsi

 Aşağıdakilerden hangisi 
bir implantın osseointegre 
olması için kesin olarak 
gerekenlerden biri 
değildir?

[a] Atravmatik cerrahi
[b]  Primer stabilite
[c]  Yeterli irrgasyon
[d]  Yiv açılması
[e]  Steril çalışma ortamı

 Aşağıdakilerden hangisi 
oklüzyondaki erken 
temasların oluşturduğu 
zararlardan değildir?

[a] Diş sert dokularında 
aşınmalar

[b]  Periodontal problemler
[c]  Sabit potezlerin 

desimantasyonu
[d]  Temporomandibular eklem 

problemleri
[e]  Kas spasmları

 Aşağıdaki ifadelerden 
hangisi yanlıştır?

[a] Dental radyografi detaylı 
teşhiste kullanılır

[b]  Aile anamnezi bulaşıcı 
enfeksiyonlarda önemlidir

[c]  Subjektif belirtilere klinik 
muayene sonucu varılır

[d]  Kanama belirtisi objektif 
semptomlardandır

[e]  Hepsi doğrudur.
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İki kadının hikayesi
1945 yılında Rus kadın teğmen 
Elena Rjyevskaya elinde bordo 
renkli saten kaplı bir parfüm ku-
tusu ile kendisine tarif edilen eve 
doğru ilerler. Bu kutunun biraz 
sonra kapıyı açacak olan evin 
sahibesi Käthe Heusermann ve 
kendisi için Pandora’nın kutusu 
olduğunu bilmez. 

Käthe Heusermann, bu kutu-
nun önemini bilmediği gibi, evi-

nin kapısını açtığında kendisine gösterilen parfüm 
kutusunun içindeki, neredeyse kömürleşmeye 

P andora’nın kutu-
sunun hikâyesini 
çoğusu bilir ama 
özet olarak anlata-

yım: Zeus’un emriyle demirci 
tanrı Hephaistos, toprak ve 
suyla yaptığı heykele tanrıça 
Afrodit’in biçimini verere-
rek ilk kadını yaratır. Adına 
da bütün tanrıların özelliklerini 
taşıyan anlamına gelen Pan (tüm 
armağan) der. Ancak yüklenilen 
özellikler, hileci ve düzenbaz tanrı ve tanrıçaların 
özellikleridir. 

Tanrılar, Pandora’ya özelliklerinden birer parça 
verirken bir de ona bir kutu armağan ederler. Bu 
kutu bütün kötülüklerin doldurulduğu bir kutudur. 
Bu kutuyu hiçbir şekilde açmamasını tembihlerler 
ama Pandora’nın ya da bir başka kişinin bir gün 
merakına yenilerek bu kutuyu açacağını ve kötü-
lüklerin dünyaya yayılacağını bilirler. 

Eş olarak gönderildiği Epimetheus, bir gün 
Pandora’nın kutusunda ne olduğunu merak ederek 
açar. Kutu açılınca dünyaya hastalık, açlık, savaş, 
kıskançlık, yolsuzluk ve rüşvet gibi kötülükler ya-
yılır. Epimetheus hemen kutuyu kapatır. Pandora 
da onu bu kadar korkutanın ne olduğunu merak 
ederek kutuyu tekrar açar. Kutunun içinde kalan 
son kötülükler de dışarı çıkar.

Son anda ise Pandora kutudan çıkacak olan 
‘umut’u yakalar. Pandora’nın kutusunda yalnızca 
umut kalmıştır.

çağrışımlar
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* Şair, yazar. Aşk-ı Salacak, Küçük Bir Ada’nın Not Defterinden Bolaman, Balkondan Düşen L Hazinedar’ın yayımlanmış kitaplarıdır.

Fatin Hazinedar *

Elena, Hitler’in sığınağında bulunan belgeleri okuyan 
ilk kişi oldu. Resimde uzmanların Hitler’e ait olduğuna 
inandıkları dişlerin bir bölümü görünüyor.

Mussolini’nin akıbetine uğramaktan çekinen Hitler, sadık adamlarına 
ölümünün ardından yakılmasını emretmişti.

➔

Bordo renkli saten kaplı 
parfüm kutusundaki dişler



yüz tutmuş dişleri görüp inceledikten sonra ‘Evet 
bunlar, Adolf Hitler’in dişleri’ dediğinde, verdiği 
bu doğrulama cevabının yaşamının kalan kısmı-
nı etkileyeceğini hiç bilmez. Yalnızca kendisinin 
değil, soruyu soran Teğmen Elena Rjyevskaya’nın 
yaşamını da...

Kate Heusermann, 15 Temmuz 1909 tarihinde 
Silezya’da doğar. Dişhekimi olmak ister. 1930’lu 
yıllarda Yahudi dişhekimi Dr. Fedor Bruck’un 
yanında çalışmaya başlar. Daha sonra Hitler’in diş-
hekimi Dr. Hugo Blaschke’nin yanında işe girer 
ve asistanı olarak çalışır. 

Elene Rjyevskaya ise Yahudi asıllı bir Rus’tur. 
Belarus’ta doğar. Moskova Devlet Üniversitesi Fel-
sefe bölümünde okurken, Almanlar Sovyetlere sal-
dırınca öğrenimini yarıda bırakmak zorunda kalır. 
İyi Almanca bildiğinden kendisini teğmen rütbe-
siyle savaşın ortasında tercüman olarak bulur. 

Hitler’in sığınağında
Bu iki kadını aynı hikâyenin parçaları haline geti-
ren Hitler’dir. Ve bordo renkli saten kaplı parfüm 
kutusunun içindeki ‘Hitler’in Dişleri’.

Bilindiği gibi 30 Nisan 1945 günü intihar eden 
Hitler, ölmeden önce verdiği talimatlar doğrultu-
sunda kendisinin, sevgilisi Eva Braun’un, (hatta 
karısı demeliyiz, çünkü intihar etmeden bir gün 
önce nikâhlanmışlar) ve iki köpeklerinin cesetleri-
nin yakılıp yönetim binasının bahçesinde yalnızca 
yardımcısının ve cesetleri gömecek iki askerin 
bileceği bir yere gömülmelerini emretmişti. Emri 
yerine getirilir ve cesetleri yakılıp gömülür. 

Sovyet ordusu Berlin’e girdiğinde Hitler’i bul-
mak için can atar ama Hitler’i bir türlü bulamazlar. 
Hitler’in Arjantin’e kaçtığı kulaktan kulağa söyle-
nir. Dünyayı neredeyse Hitler’in gizemi 
sarmıştır. Nerededir? Gerçekten Arjan-
tin’e kaçmış mıdır ya da İspanya’ya Kral 
Franco’nun yanında mı saklanıyordur? 
Bu gizemli durum da savaşı sıcak tutar. 

Sovyetler Birliği Hitler’i bulmak için 
bir ekip görev-
lendirir. Elena 
Rjyevskaya da bu 
ekipten biridir. 
Hitler’i bulmak 
için 4 Mayıs günü 
yönetim binası-
nın bahçesinde 
kazılmadık yer 
bırakılmaz. Bir 
Rus askeri aramalar sırasın-
da kömürleşmiş cesetlere 
rastlar. Kimlik tespiti için 
her zaman en büyük delliler 
dişlerdir ama cesetlerdeki 
dişlerin büyük bir kısmı yan-
mış durumdadır. 

Ekipten Albay Vasili Gorbuşin, dişleri he-
men bordo renkli saten kaplı parfüm kutusunun 
içine koydurur, Elena Rjyevskaya’ya teslim eder 
ve ‘Teğmen, bu kutu sende dursun ve sen sakla; 
çünkü biz erkeklerin sizden daha fazla sarhoş olma 
durumumuz var.’ 

Kimliklendirme 
Teğmen Elena Rjyevskaya, ‘belki de 
Hitler’den geriye kalan tek şeyi elimde 
tutuyorum’ diye düşünüp daha da 
heyacanlanır. Sabaha kadar uyuyamaz. 
Ertesi gün Teğmen Elena, bu işi aydın-
latmak için işe koyulur. İlk akla gelen 
Hitler’in dişçisine ulaşmaktır. Bu arada 
bir anekdot vereyim, diktatör Hitler, en 
çok dişhekimlerinden korkarmış. Bunu 
hiç unutmayalım. Diktatörlerin de 
korktuğu bir şey vardır! 

Rjyevskaya, hemen Hitler’in dişhe-
kimi Dr. Hugo Blaschke’yi aramaya 
koyulur ve Bleschke’nin kliniğine ulaşır. 
Ama Dr. Hugo Bleschke’nin Hitler’in 

Alplerdeki kalesi Berchstesgaden’e kaçmış oldu-
ğunu öğrenir. Hayal kırıklığına uğrar. Bir şekilde 
bu dişlerle ilgili bilgi verecek birilerine ulaşmalı-
dır. Araştırmaya devam ederken yolları Dr. Fedor 
Bruck ile kesişir. Dr. Bruck’a ‘bu konuda yardımcı 
olacak kimse yok mu’ diye sorar. Bruck, ‘elbet-
te var, Käthe Heusermann’ der. Onu nerede 

Elena Rjyevskaya (soldan ikinci), kalıntıların Hitler’e ait olduğunu 
doğrulayan dişhekimi asistanının hücre hapsine atılmasının ardından 
suçluluk duyduğunu söylüyor.
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‘Käthe Heusermann, 
kendisine gösterilen 
parfüm kutusunun 
içindeki, neredeyse 
kömürleşmeye yüz 

tutmuş dişleri görüp 
inceledikten sonra 
‘Evet bunlar, Adolf 

Hitler’in dişleri’ dedi.’

Elena Rjyevskaya’nın ‘Bir 
Savaş Tercümanının Anıları’ 
ilk kez 1986’da Sovyetler 
Birliği’nde yayımlandı.



bulabileceklerini sorduğunda Dr. Bruck gülerek; 
‘hemen önünüzdeki evde’ diye yanıtlar. Daha son-
raki gelişmeleri biliyorsunuz zaten. 

Diş kayıtları yalan söylemez
Peki, bundan sonra ne oldu? Ruslar Käthe Heu-
sermann’dan bu dişlerin Hitler’in dişleri olduğu-
nu ispatlamasını ister. Ona dişlerin sıralamasını 
yaptırıp taslağını çizdirirler. Dr. Blaschke’nin diş 
teknisyeni Fritz Echtmann’ı da bulurlar. Ondan da 
dişlerin taslağını çizmesini isterler. Heusurmann 
ve Echtmann’ın çizimlerinden sonra dişlerin Hit-
ler’in dişleri olduğuna herkes emin olur. 

Käthe, bununla yetinmez Elena ve askerleri 
sığınakta bulunan Dr. Blaschke’nin ofisine götürür. 
Orada gösterdiği röntgen ve dokümanlarla dişlerin 
Hitler’in dişleri olduğu kesinleşir. 

Olay çözülür çözülmesine de, Stalin bundan 
pek memnun olmaz. Stalin, müttefikler arasındaki 
gerilimi sürdürmek için Hitler’in ölmediği efsane-
sini uzatmak ister. Açıkladığı gibi, ‘Hitler yaşı-
yorsa, Nazizm henüz yenilmemişti ve dünya hala 
tehlikedeydi.’ Ve politika gereği de bu bilgi kimse 
ile paylaşılmamalıdır. Albay Gorbuşin ve Teğmen 
Rjyevskaya’ya şöyle der: ‘Kapitalist kuşatma altın-
dayız. Az önce duyduklarınızı unutun.’ 

Heusermann’ın çilesi...
Ama bu olayın üçüncü tanığı vardır; Käthe Heuser-
mann... Käthe Heusermann, apar topar Mosko-
va’ya götürülür ve hapse atılır. 1931 Ağustos’unda 
Hitler’in diş tedavisine gönüllü olarak katılmakla 
suçlanır. Çok eziyet çeker. Oysa o da Dr. Blaschke 
ile beraber kaçabileceği halde kalmayı yeğlemiştir. 

Heusermann; hapisane yıllarında Nietzsc-
he’nin Pandora’nın kutusu hikayesinden arakladı-
ğı şu sözleri biliyor mudur, bilmiyorum; bilmiyorsa 
da ben söyleyeyim: ‘Umut en son kötülüktür, 
çünkü işkenceyi uzatır.’ 

1951 yılında Moskova’dan Sibirya’da bir Gulag’a 
(çalışma kampı) nakledilir. Gulag’a sığır yüklü 
kamyon kasasında sığırlarla beraber yolculuk ya-

par. Gulag, onun için eziyetin dorukta olduğu nok-
tadır. Aç bırakılır, açlıktan ölmek üzereyken diğer 
mahkûmların verdiği bayat ekmek ve yiyeceklerle 
hayata tutunur. 

1955 yılında Almanya ile Rusya mahkûmların 
serbest bırakılmasıyla ilgili bir anlaşma yapar. Kät-
he Heusermann, serbest kalır. Almanya’ya döner. 
Serbest kaldığında 45 yaşındadır. Ama Berlin ve 
geride bıraktıklarının hiçbiri aynı şekilde değildir. 
En başta nişanlısı, o öldü diye başkasıyla evlenmiş-
tir. 

Bırak Pandora’nın kutusu kapalı kalsın
Berlin de artık eski Berlin değildir. O yine dişhe-
kimliğinde çalışmaya devam eder. Elena Rjyevs-
kaya ise savaş sonrasında üniversiteye devam eder 
ve mezun olur. Nedendir bilinmez uzun süre iş 
bulamaz! Daha sonra yazar olur, anılarını yazar. 
Käthe Heusermann’ın başına gelenleri çok sonra 
öğrenir ve çok üzülür. ‘Käthe’yi bulmasaydık, Hit-
ler Stalin’in istediği gibi bir efsane bir gizem olarak 
kalacaktı’ diye yazar kitabında. Sonra Käthe’ye ula-
şır ve onunla görüşmek ister. Kate Heusermann, 
bu sefer ona ‘Hayır!’ yanıtını verir.

Elena Rjyevskaya ve Käthe Heusermann o gün 
bordo renkli saten kaplı parfüm kutusunu açtıkla-
rında, onlar için Pandora’nın kutusu da açılmıştır.

Hitler’in dişleri iki kadının tüm yaşamlarını de-
ğiştirdi. Karanlık düşleri de dünya tarihini…

çağrışımlar
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Savaştan sonraki hayatını yazar olarak geçiren Elena Rjyevskaya 2017’de 98 
yaşında öldü.

Hitler’in dişhekimi Dr. Hugo Blaschke’nin asistanı olarak çalışan ve Hitler’in 
cesedinin kimliklendirilmesinde önemli rol oynayan Käthe Heusermann savaş 
sonrası 10 yıl Sovyetler Birliği’nde cezaevinde kalır.




